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U re ju je  u re d n išk i odbor: K o
zole D rago , V raču n  V iljem , 
R ačk i V ik to r, inž. T ram te  
F ran c , 'S trga.ršek Ja n k o , J a n e 
žič A lojz, G e rh a rd  Jože. O dgo
v o rn i u re d n ik : G e rh a rd  Jože. 
U red n ištv o  in  u p ra v a : S te k la r 
n a  H ras tn ik . Izh a ja  s ta ln o  na  
8 s tra n e h  v sakega 5. v  m esecu, 
i-  Naslov: »Steklar« g lasilo  
k o lek tiv a  S tek la rn e  H ras tn ik , 
te l. št. 81-622 — in te rn o  19. T isk  
in  k liše ji CETIS g ra f ič n o . p o d 

je t je  Celje

KAKO SMO ZAKLJUČILI POSLOVNO LETO 1 9 7 0
Čeprav sm o člane kolektiva m esečno sproti obveščali o rezultatih 

poslovanja, je potrebno in koristno, da še enkrat objavimo celokupne 
podatke o doseženih uspehih v letu 1970.

pokazatelj odnos nap ro ti 
le tu  1969

doseganje 
p lana 1970

po b ru to  p ro d a jn ih  cenah 
s ta ri o b ra t 112,91 % 95,15%
novi o b ra t 134,93 % 119,90 %
skupaj vsega 120,98 % 103,91 %
odlitki (rab a t, lom ) 113,99 % 77,73%

121,53 %  106,57 %

Če p rim erjam o  leto 1970 s p re jš 
n jim i leti, lahko trd im o, da smo 
to  leto poslovali in  zaključili iz
redno  dobro.

S tan je  zaposlenih  je  bilo v skla
du  z našim i predvidevanji, na 
koncu le ta  sm o im eli 1796 oseb v 
sta lnem  delovnem  razm erju . 
F luk tuac ija  se je  zm anjšala , me-

S k u p a j

S kupina izdelkov iz IS-avtom a- 
tov  je  preseg la svoj p lan  za 
36,77 %  in p red s ta v lja  istočasno 
46%  n a še celokupne proizvodnje 
po k ilogram ih.

S estav ljan ju  m esečnih  opera tiv 
n ih  p lanov bo  po treb n o  v p rihod 
n je  posvečati več pozornosti, kaj 
ti se sestav lja jo  n a  podlagi d e jan 
skih k apacite t in  naročil in zato 
je  toliko bolj nerazum ljivo , da je

Skupaj vsega:

Udeležba izvoza v naši celotni 
p ro d aji se od p re jšn jih  let ni b i
stveno sprem enila , p rav  tako pa 
se tud i ni sp rem enila  udeležba 
posam eznih  repub lik  p ri p rodaji 
n a  dom ačem  trgu.

P lan izvoza je  bil sam o za 10 % 
v išji od  dejanskega izvoza, ven
d a r  sm o ga dosegli le za 91,21 %, 
to re j sm o izvozili le za 20.131 do
la rjev  več ko t leto  poprej. Glede 
n a  devizne obveznosti za uvoženo 
oprem o in  p a  n a  novo p arite to  
d o la rja  in sp rem enjene pogoje 
g o sp o d a rjen ja  se bom o m orali v 
le tu  1971 zavzeti za večji izvoz na 
konvertib ilna  področja .

Celokupni poslovni s tro šk i so 
za 5,40 %  večji od p lan iran ih , 
vkalku liran i osebni dohodki pa 
za 6,29 %, oboje skupaj pa je  za 
m anj preseženo ko t je  bil p rese
žen p lan  proizvodnje, za to  je  la s t
n a  cena na 1 tono proizvodnje 
za 1,53%, n iž ja  od  p lanirane.

Poleg znižane lastne  cene in 
znižanega lom a v sta rem  o b ra tu  
za 1,45 %  in p r i av tom atih  za 
1,16 %  od p lan iranega je  za po
vprečno 2 %  višje  dosežena neto

n ja lo  se je  10 % članov kolektiva, 
m ed tem  ko se je  v neka te rih  
p re jšn jih  le tih  m enjalo  celo do 
če trtin e  kolektiva.

N a začetku leta je  bil postav 
ljen  okvirn i proizvodni p lan  na 
ted an je  razpoložljive kapacitete, 
dosežen pa je  bil:

bil operativn i p lan  za ja n u a r  p re 
sežen za 22,45 %, v ju n iju  pa je  bil 
dosežen sam o s 83,52 %.

Zaloge gotovih izdelkov so se 
od začetka do konca leta pove
čale za 717 ton, in to  v glavnem  
p ri izdelkih iz avtom atov.

P lan p ro d a je  je  bil enak p lan i
ran i proizvodnji, dosežen pa je 
bil

p ro d a jn a  cena doprinesla  h  konč
nem u zelo ugodnem u finančnem u 
rezu ltatu .

Podatek  o doseženi p ro d a ji po 
b ru to  in neto  p rodajn ih  cenah 
nam  kaže nasledn ja  tabela:

po neto  p ro d a jn ih  cenah

Celokupna realizacija  skupaj z 
izrednim i dohodki je  dosegla 
107,5 m ilijonov N-din, k a r  je  za 
21,21 % več od le ta  poprej in za 
9,58 %  več od p lanirane.

S topn ja  ren tab iln o sti je  zna
šala 3,98 %  več od leta 1969 in 
2,77 % več od p lanirane.

P ri razdelitv i celotnega dohod
ka je ugotovljeno, da je  znašal 
dohodek 13,13 % več od p lan ira
nega, k a r  nam  je omogočilo iz
plačevanje v išjih  osebnih dohod
kov in več sm o lahko nam enili 
za sklade.

Povprečni izplačani neto  oseb
ni dohodki na zaposlenega so bili 
18,46 ° n v išji od le ta  1969 in za 
10,08 %  višji od p lan iran ih .

Skozi celo p re tek lo  leto nas je 
ko t eden n a j večjih  problem ov 
sp rem ljalo  p o m an jkan je  obratn ih  
sredstev. T erja tve  od kupcev so 
se od začetka do konca le ta  po
večale za 8,4 m ilij. N-din, k a r  je 
povzročilo neredno  plačevanje 
obveznosti do naših  dobaviteljev 
in zam ude p ri p lačevanju  anuitet.

K ljub veliki po treb i za poveča
n jem  lastn ih  ob ra tn ih  sredstev  
p a  p ri razdelitv i skladov v ta  na
m en nism o m ogli do tira ti ničesar.

P ri razdelitv i skladov po za
k ljučnem  računu  1970 in am o rti
zacije po dvojnih  s topn jah  za leto

1971 sm o n a jp re j zagotovili sred 
stva za plačilo anu ite t za že do
bavljeno inozem sko oprem o, nato  
sredstva za plačilo oprem e, ki bo

Kirhmajer Rudi vžiga 25-tonsko 
peč, katera je bila v remontu

po pogodbah dobavljena v letu 
1971 (predvsem  hladilne peči), 
po tem  pa še sredstva za nabavo 
oprem e za satin irn ico , av tom at
skega brusilnega s tro ja , provizo
r ija  za p isarne, ta liln ih  peči za 
specialne v rste  stek la in nekatere 
m an jše  investicijske nabave.

Poleg vsega navedenega pa je  
delavski svet določil tudi sred
stva za prizidek in nabavo op re
m e za počitn išk i dom  v P orto
rožu.

Z arad i sprem em be teča ja  do
la r ja  in yseh drugih  sprem em b, 
ki so in bodo nje j sledile, im am o 
silne težave p ri izdelavi p lana za 
leto 1971. Glede na to, da nas čas 
p reg an ja  in da niso znana vsa 
povišan ja cen, sm o izdelali plan 
na podlagi zaključenega in p red 
videnega aso rtim an a  te r  znanih 
cen. Ko bodo znani vsi novi po
goji gospodarjen ja , bom o m orali 
izdelati reba lans p lana za leto 
1971. H eda K orbarSteklarji pihalci pri izdelavi kozarcev za gostinstvo

odnos n ap ro ti doseganje
le tu  1969 p lana 1970

S tari o b ra t 100,72 % 88,54 %
Novi o b ra t 128,85 % 125,22 %

115,98% 107,52%

odnos nap ro ti doseganje
le tu  1969 plana 1970

stari o b ra t - 97,87% 88,36 % 
118,35%novi o b ra t 125,52 %

112,47% 103,88 %



TEHNIČNI IN
V saka uporaba varstvene na

p rave  v proizvodnji zahteva pred
hodno psihološko pripravo delav
cev, ki jo bodo koristili osebno ali 
vgrajeno. To pa zato, ker im ajo 
nekateri delavci in posamezni 
vodje določen odpor do uporabe 
in  nošenja zaščitnih sredstev in 
varnostn ih  navodil, to pa m ora v 
vodilnih članih kolektiva vzbuditi 
vprašanje, zakaj tako?

Tu se poraja  potreba, da se o- 
b ravnava varnost z zornega kota 
oblikovanja proizvodnje, cene iz
delkov in storitev, ekonom ike in 
produktivnosti, stabilizacije pogo
jev v sam ih proizvodnih proce
sih in stabilizacije pogojev v od
nosih med podjetji. Zato m ora biti 
odnos do varnostnih sredstev na 
določeni višini in zahteva razv ija
nje ideje standardizacije delovnih 
pogojev delavcev na neposrednem  
in konkretnem  delovnem  mestu. 
Ta standardizacija m ora nujno 
preprečevati izkoriščanje in zože- 
van je  psihofizičnih sposobnosti 
delavcev pri delu in m ora obrat
no s sredstvi racionalizacije te 
lastnosti ohranjati, pomnoževati 
in  razširjevati. Znano je, da lahko 
štev ilna delovna pom agala delu
jejo prav  v sm eri razv ijan ja  in 
razširjan ja  teh sposobnosti in ne 
obratno, kot to nekateri ljud je  poj
m ujejo. S tem  je dana tudi najne- 
posrednejša odskočna deska za vi
soko stopnjo produktivnosti žive
ga in  opredm etenega dela na de
lovnih mestih.

Če pogledamo razvoj tehnične
ga varstva v delavskem  gibanju, 
bomo videli, da dejansko obsta
ja jo  tr i prehodne faze, in to:

— uvajan je osebnih zaščitnih 
sredstev  pri delu;

— uvajan je raznih zaščitnih in 
varnostn ih  naprav na stro jih  in 
delovnih pripravah  in napravah;

— to talna avtom atizacija delov
nih procesov s herm etizacijo teh 
nološkega procesa, ki kvarno vpli
va na okolje.

V zgodovini delavskega razreda 
in  razvoju  komunistične, partije  
vidimo, da so se stalno zraven 
ostalih  zahtev delavcev in  sindi
katov do delodajalcev v rstili za
htevki po boljših, zdravih in v ar
n ih  pogojih dela in  da se pogoji 
dela uskladijo  s potrebam i dela 
in zdravstvenih pogojev zaposle
n ih  delavcev. Torej ta  zahteva de
lavcev vse do današnjih  dni ni 
n ik je r na svetu izgubila na pom e
nu, am pak se celo stopnjuje, de
lodajalci pa vedno pogosteje in 
precizneje analizirajo  zahtevke 
delavcev po zdravih in delovno 
varn ih  pogojih dela, predvsem  iž 
ekonom skega aspekta, k a jti tudi 
nosilcem  razširjene reprodukcije 
ni vseeno, ali bo njihovo delo 
(proizvodnja) teklo po začrtan ih  
sm ernicah, ali bodo p lane vzne
m irja li izpadi delavcev zaradi 
zdravstvene nesposobnosti za de
lo in delovnih nezgod, ki se v r
stijo  v vseh tehnoloških procesih, 
ne glede na državo in njeno druž
beno ureditev, v kolikor se pojav
lja jo  problem i, v slabih delovnih 
pogojih in nezadostni zaščiti na 
delovnih napravah, no tran jem  
transpo rtu  in v nezadostnem  šte
vilu dobrih zaščitnih sredstev.

O vsem navedenem  je inšpek
cija dela Srbije izvedla anketo 
m ed našim i delavci, ki so zapo
sleni v tu jin i in ugotovila na o-

EKONOMSKI PROBLEMI VARSTVA PRI DELO
snovi odgovorov anketirancev n a
slednje ugotovitve:

Delodajalci v kapitalističnih de
želah zahodne Evrope im ajo v 
svojih tovarnah  in koncernih 
strog režim  do zdravstvenih in 
varnih  pogojev dela svojih delav
cev. Njihovi plani kapitalistične 
proizvodnje ne dovoljujejo večjih, 

• izm ikajo pa se tudi m anjših  rizi- 
kov v izpadih ali ogrožanju n ji
hove proizvodnje v delovni sili. 
Zato je njihova gesta o zaščiti de
lavca na delovišču vse prej kot 
hum an odnos do ljudi, am pak iz
polnjevanje n jihovih zakonov o 
delovnih razm erjih  in sporazu
mih s sindikati. Na eni stran i za
dovoljujejo predpisom  in sindika
tom, na drugi stran i pa-z uvaja
njem  sistem a zaščite stabilizirajo  
in  povečujejo svojo proizvodnjo, 
ki pa im a od prejšnjega čisti ka
rak te r ekonom skega značaja. To
rej naši delavci zaposleni v tu jin i 
izjavljajo, da skrb  za človeka, 
njegovo zdravo in  varno delo te r 
vgrajeno zaščito v stro jih  in n a 
pravah  za varno delo in u rejeva
nje m ikroklim atskih  pogojev dela 
res povečujejo zaupanje ljudi v de
lo, zm anjšujejo ogroženost od po
sledic dela in delovnih obolenj, na 
drugi stran i pa zm anjšujejo izpad 
ljudi z dela, s tem  pa večajo pro
izvodnjo in produktivnost v korist 
dèlodajalca-kapitalista. Res je, iz
javljajo , da se tud i njihov zaslu
žek povečuje, to pa je zelo malo 
v p rim erjav i s čistim  profitom  de
lodajalca, ki je  s sorazm erno m a
lo investicijo, nabavo dobrih za
ščitnih sredstev, tehnične opre
me, stro jev  za varno delo, ki im a 
vgrajeno zaščito in  z m ehanizira- 
n jem  težkih in nezdravih delovišč 
te r uvedbo sodobnih m ikroklim at
skih pogojev dela obdržal delav
ca pri delu, da m u proizvaja in 
veča njegov kapital. Res pa je tu 
di, da ne poznajo sentim entalno
sti naspro ti delavcem, ki ogrožajo 
in nespoštujejo principe in sred
stva za varno delo, nato slede od
pusti z dela (v sk rajnem  prim eru), 
drugače pa ostre sankcije. S tem  
si na eni s tran i delodajalci uva
jajo in povečujejo disciplino in 
red, k a r je osnova za dobro p la
nirano proizvodnjo, na drugi s tra 
ni pa zadovoljujejo zahtevam  sin
dikatov glede pogojev dela n jiho
vih delavcev in še vzporedno iz
polnjujejo predpisane zahteve.

Iz om enjenega torej ni težko za
ključiti, kako elastično so deloda
jalci pristopili k vprašan ju  v a r
stva pri delu in kakšna je  njiho
va vloga in korist od, vsega nave
denega.

K aj pa pri nas v socialistični 
deželi s sam oupravno proizvod
njo? Ali niso isti delavci, ki de
lajo sedaj pri kapitalističnih  delo
dajalcih, nedavno delali in pro
izvajali za našim i stro ji in v n a 
ših tovarnah? Ali so sedaj postali 
kaj drugega, da so ti delavci spre
m enili odnos do varnega in zdra
vega dela, da disciplinirano 
oprav ljajo  svoje vsakodnevne na- ' 
loge z večjo vestnostjo in pazlji
vostjo te r  skrbjo  za svoje psihofi
ziološke funkcije, ali jim  je  si
stem  dela in njegova organizacija 
brez sen tim entalnosti delodajalca 
sprem enila in  dopolnila odnos do 
varnega in zdravega dela?

To so vprašan ja, o katerih  naj

razm išljajo  naši sindikati in  de
lovne organizacije, njihovi pla
nerji in vodje, zakaj podjetja zu
naj dosegajo večje in boljše de
lovne rezultate na področju v ar
stva pri delu in kakšne ekonom 
ske koristi in uspehov bi lahko 
bili sam i deležni brez večjega tru 
da in vlaganja sredstev, am pak 
zgolj z izpolnjevanjem  tehnolo
škega procesa, z uvajan jem  sodo
bne tehnologije, izvajanjem  te 
m eljnega in republiškega zakona 
o varnem  delu, ki nam  daje vso 
podporo, te r  na k ra ju  v zm anjša
n ju  izpadov bolniškega staleža, ki 
zelo negativno vpliva na p lan ira
no proizvodnjo na eni stran i in na 
drugi stran i se isti propust odra
ža v vsakomesečni finančni rea li
zaciji, ki bi m nogokrat lahko im e
la drugo sliko kot jo im a sicer.

Vse om enjene faktorje , ki nepo
sredno vplivajo na proizvodni 
proces, pa vse do discipline, od
nosa in reda pri delu, bi bilo še 
kako tem eljito  p reštud ira ti in 
analizirati, k a jti od vsega nave
denega im a lahko koristi samo 
kolektiv  in  družba, od neizvaja
n ja  principov in zahtev o varnem  
in zdravem  delu pa izgublja ce
lota.

Naj torej mi, v socialistični de
želi, opuščamo želje in zahteve, 
ki smo jih  dosegli in ki naj bi 
nam  prinašale blaginjo in zaupa
n je  v lastno delo v proizvodnji, 
v škodo nas sam ih? Ali ni prole
ta ria t v  svojih zahtevah skozi de
se tle tja  od delodajalcev in last
nikov proizvajalnih sredstev za
h teval boljše delovne pogoje?

Sedaj, ko so vsi pogoji za to 
realizacijo, ko jih  kolektivi spre
jem ajo  za svoje, pa se quti dolo
čen odpor v izvajan ju  jugoslovan
ske zakonodaje o varnem  in zdra
vem  delu, ne spoštujejo se neka-

O D S L E J :
DOBRO ZAMISEL

O dvetnik B o ru t Irgolič, znani 
gospodarsko-pravni s trokovn jak , 
je  odgovoril na nekaj vp rašan j 
o izum ite ljstvu  in tehn ičn ih  iz
bo ljšavah , o čem er so se na vse
jugoslovansk i ravn i posvetovali 
n a  Visoki ekonom sko kom ercial
n i šoli v M ariboru.
■ V.: P ravite , da je  s sta lišča  
p rava  v izum ite ljstvu  p ri nas vse 
jasno, da im am o p rav  po zaslu
gi našega dr. S to jan a  P re tn a rja  
n a jn ap red n e jšo  zakonodajo . Za
kaj to re j posvetovanje v M aribo
ru?

O.: Gre za »klimo«. H očem o 
ugodpo vzdušje za izum iteljstvo . 
N ujno! Skoraj ni države nà sve
tu , k je r  bi m anj izum lja li ko t p ri 
nas. Še tis tih  nekaj izumov, ki 
jih  zm orem o, so več ali m anj ga
lan terijsk i, šk a tlje  cigaret, ki se 
sam e prižgejo in podobno.

V.; K aj je  to  po V ašem  »klima«, 
o k a te ri so govorili v M ariboru?

O.: P ri nas sm o še bolj k o t k je r 
koli d rug je  p repričan i, da sm o 
p lačan i tud i zato, da razm išljam o 
n a  delovnem  m estu . Ne sam o to.

te ri predpisi o načinu dela, o n a 
bavi m ehanizacije, o g radnji 
zgradb za delo z ustreznim i mi- 
kroklim atskim i napravam i, osvet
ljavo, zm anjšan ju  ropota, uvedbo 
sodobnih in varn ih  postopkov no
tran jega transporta , nočno delo 
žena in  še mnogo prim erov, ki 
hrom ijo ekspanzijo proizvodnje. 
Čas je, da sindikati in sam ouprav
ni organi v podjetjih  začnejo res
no razg lab ljati o načinu dela ter 
o m ejah in posledicah pri večjem  
proizvajanju delavcev na račun 
sprem em b norm  dela in večjem  
psihofiziološkem naprezanju, pa o 
m edsebojnem  dogovarjanju o vi
šini in  težini dela, uvedbi ipeha- 
nizacije, boljši organizaciji dela, 
k i . naj sistem atsko razčleni in 
upošteva zdrave in varne pogoje 
dela te r poveča smisel in interes 
na kvaliteti dela z om enjenim i 
zdravim i norm am i s tem, da se 
odvrača kvantiteta.

Na ta  način se bo zavest naših 
proizvajalcev dvignila na nivo, ki 
ga želi naš družbeni sistem, obe
nem  pa se naj in tern i akti pod
jetij, ki s predpisi usklaju jejo  de
lo, razširijo  tako, da bodo poleg 
pravic proizvajalcev obstajale tu 
di defin irane izvršne dolžnosti 
brez 'sentim entalnosti kot to im a
jo in izvajajo dežele, kam or ho
dijo naši delavci na delo, tako da 
ne bodo več obstajale razlike gle
de pogojev dela in vprašan ja n ji
hovega izvajanja, am pak da bo v 
kolektivih v ladal red  in delovna 
disciplina, k a r je osnova za delov
ni uspeh. P roduk t takšnega nači
na dela pa bo odraz socialistične 
zavesti in  naš delavec se ne bo 
več ud in ja l v tu jin i, ker bodo do
ma obstajali dobri m aterialni, 
varni in  zdravi pogoji dela.

Služba varstva pri 
delu

POSEBEJ PLAČATI!
Če si kaj ko ristnega izm islim o, 
se b rž kom u zam erim o. Sodelav
cem, ki se u s tra š ijo  za svojo služ
bo, pod je tju , če hočem o nekaj od 
tega.

V M ariboru  sm o vsem  povedali, 
da plačilo za redno  delo ne k rije  
tistega, k a r  z izum iteljstvom , teh 
ničnim i izboljšavam i in podob
nim  prispevam o posebej. Če sm o 
si kaj ko ris tn eg a  izm isliti, m ora
mo za to  dobiti ustrezno  posebno 
nagrado, neodvisno od uspehov 
p ri rednem  delu.

V.: S te p repričan i, da je  hasni- 
lo?

O.: Ja. V časih je  veljalo, da bo 
dim o vsi enaki v revščini, danes 
pa začenja veljati, da bodim o 
vsak  po svojih  n a jb o ljš ih  m očeh 
prizadevni za svojo, tj. tud i sploš
no blaginjo. Zato m o ra  b iti vsak
do vzpodbujen za napredek  gm ot
ne proizvodnje. Iz d ružbe popol
nom a om ejen ih  m ožnosti m ora
m o p o sta ti d ružba  o dp rtih  m ož
nosti za vsakogar.

D. P.



MLADINA IN N O Č N O  DELO
V S tek larn i H rastn ik  je  od 

nekdaj p o d je tje  zaposlovalo m la
dino, ki je  končala z uspehom  ali 
neuspehom  osnovno šolanje, v 
svojih  delovnih obratih . K er pa 
delo po teka tud i v izm enah, so 
seveda m ladoletn i delavci oprav
lja li svoje delo tud i v nočnih iz
m enah. Glede na to, da je  tud i 
Jugoslav ija  podpisn ica m ednarod
ne konvencije dela v Ženevi, smo 
dolžni spoštovati tem eljna  dolo
čila tega sporazum a in m edna
rod n ih  dogovorov o pogojih  zd ra
vega in  varnega dela m ladine 
(U stava Jugoslavije 9. in  39. člen). 
K er pa je  posebnost in v rs ta  ste
k larskega dela nekako d ik tiran a  
od s tran i sam e tehnologije stekla, 
to re j sam  postopek  kontinuira- 
nosti v ta liln ih  ob jek tih  in  cikla 
ta lje n ja  steklene zm esi, zato im a 
p o d je tje  uvedeno izm ensko delo 
tu d i v nočnem  času, ki p a  m lado
le tnem u delavcu ni dovoljeno.

Zato je  p o d je tje  na opozorilo 
republiškega in šp ek to ra ta  dela 
p ris top ilo  k n o tran ji reorganiza
ciji zaposlovanja m lad ih  delav
cev, ki ne dopoln ju jejo  17 let 
m oški ozirom a 18 le t ženske. 
T orej, da se bo delo nem oteno 
nadaljevalo , je  po trebno, da celo t
ni kolektiv  pom aga, sodeluje in 
razum e težn jo  in zahtevo po zapo
slovanju  m ladine, ki je  postav lje
n a  pred  kolektiv  S tek larne H ra s t
nik. Za tak šn o  izvedbo p ro g ram a 
p a  bo po trebno  določeno število 
m enjav  delovnih m est po posa
m eznih delovnih eno tah  ali sam ih 
delovnih brigadah , k a r  seveda za
visi od s ta ro s ti in delovno spo
sobne m lade delovne sile. V zvezi 
s tem  je  bil sklican b rigad irsk i 
sestanek , na katerem  so odgovor
n i lju d je  v p o d je tju  navzočim  
m o js tro m  in b rigad irjem  pod rob 
neje  razložili nasta le  p rob lem e in 
vzroke, ki so privedli do sanacije 
obsto ječe organizacije dela v de
lovnih enotah.

Po dobri udeležbi sestanka se 
lahko  sklepa, da om enjena tem a
tik a  zelo zanim a naše m o js tre  in 
b rig ad irje , k a jti oni se p redob ro  
zavedajo p roblem a, ki bi lahko 
n as ta l z neprav iln im  p ristopom  k 
u re ja n ju  perečega p roblem a. Tu 
se n ae n k ra t pojavi nova vloga v 
odnosih  delovnih b rigad  in  m ed
sebojno spoštovanje ljud i glede 
n a  to, d a  bo pom ožna delovna 
sila v p re težn i večini s časom  
posta la  sam o polnoletn i m ladi 
kader.

P ri vsem  om enjenem  p a  sind i
k a t S tek larne H rastn ik  sto ji na 
trd n em  sta lišču  s p redsednikom  
tovarišem  H aberlom  in d irek to r
jem  p o d je tja  tovarišem  K lanšek 
Jožetom  na čelu, da p o d je tje  ne 
gre v sk ra jn o st, to  je  z odpusti 
p ri izpo ln jevanju  p redp isan ih  
zahtev  na pod ročju  zaposlovanja 
m lad ine v izm enskem  delu, tem 
več da sedan je  stan je  usk lad im o 
m ed delovnim i izm enam i posa
m eznih ekonom skih  eno t ali celo 
m ed sam im i brigadam i, tako  da 
m lad ina  ne bi izgubila v ira  za
služka, p o d je tje  pa delovne sile.

O celotni p rob lem atik i so sp re
govorili nas ledn ji tovariši:

Jože K lanšek: Navzoče m o js tre  
in  b rig ad irje  je  seznanil z n as ta 
lim  prob lem om  v zvezi z zaposlo
van jem  in težavam i p ri dogovorih 
n a  repub lišk i inšpekciji za delo, 
o p rek ršk u  pod je tja , o denarn i 
kazni in o p redsto jeć ih  nalogah. 
D alje je  obrazložil način  p erspek 

tivnega kad rovan ja  in kvalifici
ra n ja  m lad ih  stek la rsk ih  delav
cev p reko  KMP in izobraževalne 
skupnosti Rogaška S la tina  z od
delkom  v H rastn iku . P ri tem  je  
tovariš d irek to r poudaril pom en 
m ednarodne konvencije dela in 
našega (jugoslovanskega) član
stva te r  dolžnost ko lektiva v spo
štovan ju  in  izvajan ju  tega m ed
narodnega sporazum a iz le ta  1949 
v Ženevi. Odločne besede dolgo
letnega vod ite lja  našega ko lek ti
va o sanaciji p rob lem a so z za
upan jem  spreje li navzoči m o js tri 
in  b rigad irji, k e r  vid ijo  prihod- 
.nost svojih o trok, ki jih  ne m alo 
zaposlijo  p o d je tja  po predlože
nem  načinu in načrtu , ki je  p ri
p rav ljen  in je  tren u tn o  edini 
sprejem ljiv , obenem  pa so izrazili 
svojo podporo v skupnem  naporu  
kolektiva.

Sušin  V iktor: Razložil je  po
tem  pridobitve prepovedi nočne
ga dela za m ladoletn ike v razvoju 
delavskega g iban ja in to  od 17 let 
za m oške in do 18 let za žensko 
m ladino. Omenil je  razvojno 
s tru k tu ro  m ladega človeka in ne
gativni fak to r nočnega dela in 
posledice na psihofizioloških 
funkcijah , ki se večkrat odražajo  
v poznejših  le tih  n a  posam ezni
kih. P ri vsem tem  ne gre pod
cenjevati, da m lad i organizem  ni 
v enaki m eri odporen nasp ro ti 
naporom , ki jih  im a nočno delo 
za m lade v lastnem  razvoju. Ta 
fak to r se odraža v rasti, telesni 
konstrukciji, te lesni odpornosti 
n asp ro ti obolenjem  in času, ki ga 
m ladi človek p reb ije  n a  delovnem  
m estu , pogojenem  s p o m an jk lji
vim i m ikrok lim atsk im i pogoji te r  
časa počitka podnevi ali ponoči. 
Zato se kot vod ja  kadrovsko 
pravne službe zavzem a za čim  
uspešnejši ko rak  v te j sankcij- 
ski periodi, ki ne bo  lahka.

R ancinger Ludvik: N jegov po
udarek  n a  red u  in  d isciplini te r  
zagotovilo vodstva EE  301 v 
uspešnost sanacijskega p lana, da 
bodo trdno  s ta li n a  postav ljen ih  
sm ern icah  v izvajan ju  postav lje
n ih  nalog, je  vsekakor treb a  po
zdraviti. Opozoril je  zb rane m oj
s tre  in  b rig ad irje  o pom enu v ar
stva p r i delu, ki je  sestavni del 
vsakdanjega dela in  osnovna n a
loga tega izvajan ja  v prepovedi 
nočnega dela m lado le tn ih  delav
cev. Povedal je, da dolžnost m o j
strov  in  b rigad irjev  n i sam o v 
poštenem  delu, am pak  m orajo  
oni ko t vodje delovne skupine 
tud i sk rbe ti in  izvaja ti načela 
varnega in zdravega dela, to  pa 
tako, da vzgajajo m lad i kader v 
varnem  delovnem  duhu. P ri vsem 
tem  p a  naj pazijo  na svoje ljudi, 
da ne p ride  do nezaželjenih de
lovnih poškodb in obolenj, k a jti 
za posledice bodo m orali tud i oni 
odgovarja ti in ne sam o oddelko- 
vodje, ozirom a vodstvo enote, Ni 
vseeno, kakšni odnosi bodo vla
dali v delovnih b rigadah  in  delav
n icah  m ed delavci in  b rigad irji 
te r  m o jstri. T orej m ed sta re jš im  
strokovnim  kadrom  in m la jšo  de
lovno silo. Pri vseh problem ih, ki 
bodo n as ta ja li v proizvodnji, pa 
želi tovariš R ancinger tesno so
delovanje vseh zaposlenih  z Vod
stvom  delovne enote, k i bo 
sp rem lja la  in  u re jevala  tekoče 
problem e pri delu in  zaposlova
n ju  m ladine in telesno šibkejših  
delavcih — odnašalcev. Vsakdo 
m ora  po svoji m oči doprinesti 
skupni koristi ko lektiva in delov

ne enote, s čim er bo nem oteno 
tek la p lan iran a  proizvodnja.

N ikakor pa se ne sm ejo  posa
m ezni m o js tri ali b rigad irji pa 
tud i kakšen  izm enski oddelko- 
vodja izpostav ljati zakonskim  
načelom  v neizpolnjevanju  p red 
pisanih  zahtev  varstvene zakono
daje. Torej odgovornosti za ne
dovoljena de jan ja  in nespošto
vanje p redp isan ih  zahtev o zapo
slovanju  m lad ih  te r o varnem  in 
zdravem  delu, bodo padale na 
posam eznike, v kolikor bodo ti 
dopuščali ali pospeševali p ropu
ste  na svojih  deloviščih. Vodje 
delovnih b rigad  so osebno odgo
vorni za ljudi, s katerim i delajo

V m esecu feb ru a rju  proizvod
n ja  v novem  o b ra tu  ni dosegla 
p lana. Po ugotovitvah in analizi 
razlogov, zakaj ni bil p lan  dose
žen, so b ili glavni vzroki m enjave 
in k e r ni bilo o rodje za p lan ira
n je  izdelkov izgotovljeno. To je  
tud i vzrok, da je  n as ta l večji od
padek. P roizvodnja je  b ila taka:

S tro j IS  I. je  p ro izvajal Vegeto 
80 g in steklenice za bronzin. Ko
ličinsko« je  bil p lan  dosežen s 
122 % in po vrednosti z 91 %. 
Skupni poprečn i odpadek je  zna
šal 7,1 %. V rednostni p lan  ni bil 
dosežen zarad i tega, k er je  bilo 
p lan irano , da gre v proizvodnjo 
steklenica Tw ist of, ki im a večjo 
ceno. V proizvodnji je  osta la  ste
klenica za vegeto, k je r je  po ko
ličini b ila  pro izvodnja v redu, do- 
čim  po v rednosti dosega m anjšo  
realizacijo . Drugi razlog je  tud i v  
tem , k e r  je  b ilo  na s tro ju  veliko 
zam ude zarad i p reizkušn je nove
ga nač ina  proizvodnje.

S tro j IS  II. je  p ro izvajal s te 
klenice za sadni sok, steklenice 
za I ta lijo  in refleks. P lan je  bil 
količinsko dosežen le s 57,3 % in 
po v rednosti s 65 %. S kupni od
padek je  bil 12,4 %. Tudi na tem  
s tro ju  je  bilo m nogo zasto jev  za
rad i o rod ja . P ri proizvodnji ste
klenice refleks so bile težave in 
ni bila pro izvodnja v redu. Bilo 
je  izredno veliko odpadka in lo
m a v h lad iln i peči.

S tro j IS  III . je  p ro izvajal ste
klenice za ATB 80 g, in to  ves

in za njihove posledice p ri delu, 
v ko likor pravočasno ne u k rep a
jo  sporazum no z izm enskim i 
vodji in vodstvom  301.

Sledile so še neka te re  razprave 
posam eznih m o jstrov  in  b rig ad ir
jev v zvezi s p repovedjo  nočnega 
dela m ladoletn ih  delavcev te r  o 
sk rb i za norm aln i po tek  dela, 
glede na to, da bodo sledile m e
n jave pom ožne delovne sile od 
izm ene do izmene.

Z ato  m enijo, da naj vodstvo 
p o d je tja , delovne enote EE 301 in 
kadrovsko  p ravna služba p r ip ra 
v ijo  vse po trebno, da bo p rehod  
čim  bolj rešen  v ko ris t m ladih, 
delovne enote in  podjetja .

m esec. Na tem  s tro ju  je  bil p lan  
dosežen količinsko s 108 %  in po 
vrednosti s 108 .%. O dpadek je  bil 
m inim alen, in to  7 0 '0.

Na s tro ju  IS  IV. se je  proizva
ja lo  steklenice za pivo za Tališ 
M aribor in  steklenice B rion 50 g. 
P lan je  bil količinsko dosežen s 
50 % in po vrednosti z 49,1 %. 
Poprečni odpadek je  znašal 36 %, 
To je  nova pro izvodnja na s tro 
ju , k je r  se p ro izvaja r jav a  em ba
laža. S teklenica za pivo je  ne
p o v ra tna  em balaža, k je r  je  bilo 
prve dni izredno veliko odpad
ka. B rion steklenice so tud i nova 
proizvodnja, k je r  je  bilo tu d i iz
redno  veliko odpadka. P lan  je  
bil postav ljen  n a  proizvodnjo  ste
klen ica za B onekam p 25 g; k e r  ni 
b ilo  dokončano orodje, je n as ta l 
tak šen  izpad v  dosegu p lana. Na
m esto  steklenic B onekam p se je  
p ro izvajalo  steklenice Brion, k je r 
je  b ila  pro izvodnja zelo slaba in 
izredno velik odpadek.

Skupno je  av tom atska  pro iz
vodn ja  dosegla količinski p lan  z 
91,9 °/o in p a  vrednosti z 78,5 %. 
Poprečni odpadek je  znašal 12 %.

A vtom atska proizvodnja je 
v rednostno  u stvarila  2,437.697,00 
dinarjev .

Realizacija je  izredno nizka, ker 
je  25-tonska peč v rem ontu , k je r 
se p ro izva ja v glavnem  kozarce, 
ki d a je jo  izredno realizacijo , ka
ko r tu d i stiskane izdelke z večjo 
vrednostjo . r. r.

Popravilo in čiščenje strojev za obžiganje kozarcev pri avtomatični
proizvodnji

REZULTATI AVTOM \TSKE 
PROIZVODNJE V MESECU FEBRUARJU



dela občinske skupščine občine Hrastnik
INFORMACIJA O ORGANIZACIJI, DEJAVNOSTIH IN FINANCI

RANJU KRAJEVNIH SKUPNOSTI V OBČINI HRASTNIK 
V LETU 1970

SPLOŠNI PODATKI
Do le ta  1970 so v občini H ra s t

n ik  ob sta ja le  tr i k ra jevne skup
n o sti in  7 s ta ln ih  p redsedstev  zbo
rov  volivcev. K rajevni skupnosti 
s ta  bili dve v H rastn ik u  in  ena na 
Dolu, sta lna  p redsedstva  zborov 
volivcev pa v Čečah, Podkraju , 
T u rju , Kalu, M arnem , K rn icah  in 
n a  Kovku.

N a podlagi volilnega p rogram a 
občinske konference SZDL, te
m elječe na dobrih  in slabih  izku
šn ja h  dosedanjega dela k rajevnih  
skupnosti in pa novih nalog in 
p ris to jn o sti, ki naj bi jih  prevzele 
k ra jev n e  skupnosti (socialno var
stvena zaščita, kom unalna dejav
nost, civilna zaščita in vsesplošen 
ljudsk i odpor) te r  da bi u trd ili to 
obliko neposrednega od ločanja 
občanov, je  skupščina občine ob 
sodelovanju  družbeno-političnih 
organizacij ob koncu le ta  1969 
sp re je la  p rogram  — izhodišča za 
reorganizacijo  v delovanju  k ra 
jevn ih  skupnosti, in sicer:

— celotno obm očje občine naj 
se pok rije  s krajevnim i sku p n o st
m i te r  naj se ob sodelovanju  vo
livcev razp rav lja  o tem , da se 
ustanovi osem  novih k ra jev n ih  
skupnosti;

— v s ta tu tu  občine naj se u re 
di p renos nek a te rih  p ris to jn o s ti 
na k rajevne skupnosti;

— občina naj p renese več sred 
stev n a  krajevne skupnosti za so
financiran je  program ov;

— k rajevne skupnosti n a j se 
tud i o rganizacijsko u trd e  s sp re
je tje m  delovnih program ov, s ta 
tu tom  . . .

— volivci — občani naj se ak 
tivneje vključijo  v neposredno od
ločanje (delo v s ta ln ih  kom isijah 
in podobno);

— skupščina in njegovi organi 
te r  družbeno-politične organizaci
je  naj sodelu je jo  predvsem  s po
m očjo p ri kadrovsk i izbiri te r  z 
u sposab ljan jem  novih članov KS.

P redstavnik i dosedan jih  k rajev 
n ih  skupnosti in s ta ln ih  p redsed
stev zborov volivcev so na p red 
hodnih  sestank ih  tako  pobudo 
SZDL in občinske skupščine iz
redno  dobro  ocenili.

N a zborih  volivcev v feb ru arju  
1970 so volivci to  pobudo podprli 
te r  ustanovili osem  novih k ra jev 
n ih  skupnosti, in  sicer:

L K ra jevno  sk u p n o st P ra p ro t
no,

2. K rajevno  sku p n o st Čeče,
3. K ra jevno  sku p n o st M arno,
4. K ra jevno  sku p n o st Turje,
5. K rajevno  sku p n o st Kal,
6. K ra jevno  sk u p n o st Kovk,
7. K ra jevno  skupnost P odkraj 

in
8. K ra jevno  skupnost K rnice 

te r  izvolili v svete KS nove člane.
P rav tako  so bile v vseh k ra 

jevn ih  skupnostih  ustanovljene 
kom isije  za posam ezna pod ročja  
dela, število  le-teh p a  je  2 do 3 ko
m isije  v vsaki k ra jev n i skupnosti.

P rip rav ljen i so b ili novi s ta tu ti, 
ki so b ili na zborih  volivcev v 
le tu  1970 v glavnem  spreje ti, po 
trd ila  p a  jih  je  tu d i občinska 
skupščina.

S kupščina občine je  v sprem e
n jenem  s ta tu tu  občine določila 
p ris to jn o s ti — n an je  je  p renesla  
tu d i od ločanje o podeljevan ju  so
cialn ih  pod p o r in  d rug ih  oblik

Nov delovni čas v upravi 
Skupščine občine Hrastnik

Doslej je  bil delovni čas v uprav i skupščine občine H ra s t
n ik  z odlokom  skupšč ine določen vsak dan razen sobote od 
7. do 15. ure, ob sred ah  p a  še od 17. do 19. ure. U radne ure 
za občane pa so bile določene ob ponedeljk ih , sredah  in 
p e tk ih  od 8. do 12. ure, ob sredah  p a  še od 17. do 19. ure. Ob 
sobotah  je  delala sam o p rijavno-od javna in m atična  služba, 
in  sicer od 9. do 11. ure.

N ekatere občinske skupščine so delovni čas sprem enile 
tako, da se je  v po le tn ih  m esecih  priče lo  z delom  že ob 6. 
u ri z ju tra j, ob sredah  p a  se dela n ep re trgom a od 7. do 17. 
u re, ozirom a poleti od 6. do 16. ure.

U gotavljam o nam reč, da popo ldansk i delovni čas ob 
sredah  od 17. do 19. u re  ni povsem  u strezal tud i občanom . 
Precej se jih  v rača iz dela v času  od 14. do 16. u re  popoldne 
in  svojih opravkov v u p rav i niso m ogli o p rav iti m im ogrede.

Skupščina občine H ra s tn ik  je  n a  p red log  sveta za občo 
upravo  in  družbene službe n a  se ji v m a rc u  1971 spreje la  
sklep o sprem em bi delovnega časa v uprav i in skupščini 
občine H rastn ik . Po tem  sk lepu  bo od  1. m a ja  1971 delovni 
čas v upravi in skupščini naslednji:

— V m esecih m aj, ju n ij, ju lij, avgust in sep tem ber vsak 
dan, razen sobote, od 6. do 14. ure, ob sred ah  pa od 6. do 
16. ure.

— V m esecih oktober, novem ber, decem ber, ja n u ar, fe
b ru a r , m arec in ap ril pa vsak dan razen  sobote od 7. do 15. 
ure, ob sredah  p a  od 7. do 17. ure.

U radne u re  za sp re jem  občanov p a  so določene kot do
slej ob ponedeljk ih , sred ah  in pe tk ih  od  8. do 12. ure, ob 
sredah  p a  še od 14. do 16. ure, ozirom a od 15. do 17. ure.

Ob sobotah  bo ko t doslej delala sam o p rijavno-odjavna 
in  m atična  služba v času  od  9. do 11. u re.

P ravna posvetovalnica bo p rav  ta k o  ko t doslej o d p rta  
ob če trk ih  od 16. do 19. ure.

URAD TAJNIKA
SKUPŠČINE OBČINE HRASTNIK

pom oči, p rav  tako  nek a te re  zade
ve s pod ročja  kom unalnega go
spodarstva, civilne zaščite in  vse
ljudske obram be.

V tem elju  se sp rem in ja  tu d i fi
nanciran je , in sicer tako, da bi se 
v fin an c iran je  vključile tud i de
lovne organizacije in občani. 
S kupščina je  že ob p ro računsk i 
razp rav i za leto 1970 svojo ude
ležbo povečala n asp ro ti le tu  1969 
za 65 %  (od 90.000,— n a  150.000,— 
din) te r  rezerv ira la  znesek 
80.000,— din  za soudeležbo k ra 
jevn im  skupnostim  p ri m odern i
zaciji cest IV. red a  in krajevn ih  
jav n ih  poti.

Da bi občinska skupšč ina in 
družbeno-politične o rganizacije v 
občini im ele ja sn e jšo  sliko o do
b rih , p a  tud i slabih  izkušn jah  iz 
dela k ra jevn ih  skupnosti v prvem  
le tu  delovanja v novih pogojih  in 
da bi k rajevne skupnosti imele 
p reg led  o delu d rag ih  k rajevn ih  
skupnosti, je  up rava  skupščine 
sporazum no s kom isijo  za druž- 
beno-politični sistem  p ri Občin
ski konferenci ZKS H ra s tn ik  p ri
p rav ila  k ra jšo  analizo o delu k ra 
jevn ih  skupnosti v p rvem  letu 
delovanja, to  je  v le tu  1970.

P odatk i so zb ran i za vseh 11 
k ra jev n ih  skupnosti, za KS P ra
p ro tn o  so podatk i nepopolni, ker 
jih  do ro k a  iz ob jek tivn ih  razlo
gov ni bilo m ogoče zb ra ti.

Analiza (poročilo) je  razdelje
na, ozirom a je  dan  poudarek  
p redvsem  na:

L organizacijo  k ra jev n ih  skup
nosti,

2. financ iran je  — viri sredstev  
in  oprav ljena dela,

3. p ripom be k rajevn ih  skupno
sti o dosedanjem  delu in sodelo
vanje z delovnim i organizacijam i, 
društv i in podobno,

4. predloge — najvažnejše na
loge KS v bodoče.

Vsi podatk i so bili neposredno 
zbran i n a  sedežih k rajevn ih  skup
nosti ob sodelovanju  p redstavn i
kov KS, ki so to  zam isel pozdra: 
vili z željo, da bi zbrane podatke 
posredovali tud i k ra jevn im  skup
nostim , da bi se seznanili, kako 
delajo drugje, ozirom a dobre iz
kušn je  uporab ili p ri svojem  delu.

Nekaj važnejših  pokazateljev  
iz p rip rav ljenega gradiva oziro
m a iz tabel, ki so priložene:

I. ORGANIZACIJA KRAJEV
NIH SKUPNOSTI

O rganizacijsko so se krajevne 
skupnosti v p rvem  le tu  novega 
delovanja okrepile. Sveti k ra jev 
n ih  skupnosti so se v le tu  1970 
sesta ja li n a jm an j 3- do 11-krat.

K om isije so ustanovljene v vseh 
11 k ra jevn ih  skupnosti te r  so se 
tud i sesta ja le  v okviru  reševanja 
svojih problem ov. Aktivno je 
vključenih  v svete k ra jevn ih  skup
nosti in  n jene kom isije  226 obča
nov.

II. FINANCIRANJE — VIRI 
SREDSTEV — OPRAVLJENA 
DELA

Iz podatkov  v priloženi tabeli 
je  razvidno, da so k rajevne skup
nosti v le tu  1970 im ele naslednje 
v ire dohodkov:

L iz občinsk ih  sredstev  (vključno 
skladi in n a teča j)

2. zb rana sred stv a  delovnih in 
drpg ih  organizacij te r  d ruštev

3. prispevki občanov (v denarju , 
m a te ria lu  ali op rav ljeno  p ro
stovoljno delo)

din
314.560,— 

116.330,—

125.240,—

Skupno zb ra n a  sredstva 556.130,—

(P odatke o sredstv ih  k rajevn ih  
skupnosti so dali p redsedn ik i KS 
ob ob isku  — razgovorih  z izpol
n itv ijo  p rim ernega obrazca).

N edvom no je  tre b a  iz go rn jih  
številk  izluščiti zak ljuček, da so 
k rajevne skupnosti sposobne (ene 
bolj, druge m an j) poleg sredstev  
iz občinsk ih  virov zb ra ti tu d i do
d a tn a  sredstva, k a r  b i jih  k a te
riko li o rgan  iz c e n tra  ne utegnil 
zbrati.

In  če n adalje  iz tabele  razbere
m o, d a  so se s red stv a  v višini 
493.590,— din p o rab ila  predvsem  
za m odern izacijo  cest, izgradnjo  
vodovoda, vzdrževanje in  izbolj
šavo o sta lih  kom unaln ih  naprav , 
po tem  sm o na tem  p o d ro č ju  v 
p rvem  le tu  lahko zadovoljni. Res 
je, d a  so se pojavile tu d i težave 
(p o m an jk an je  s trokovn ih  kadrov, 
neizkušenost), k a r  bi se p a  v bo
doče lahko odpravilo , če bi bilo 
več sodelovanja n a  re lac iji k ra 
jevne skupnosti — delovne orga
n izacije — občani — skupščina.

III. PRIPOMBE KRAJEVNIH 
SKUPNOSTI O DOSEDANJEM 
DELU

Vse k ra jevne  skupnosti ugotav
lja jo , da je  b ila pobuda  občinske 
konference SZDL in skupščine 
občine o novih ob likah  dela, sp re
je ta  v začetku  le ta  1970, prav ilna, 
k a r  je  pokazala p ra k sa  v prvem  
le tu  delovanja. Kot največ jo  po
m an jk ljiv o st se n av a ja  (ne po

vsod) p rem a jh n o  sodelovanje z 
delovnim i organizacijam i (Dol, 
T urje, P o d k ra j), n eka te re  KS n a
va ja jo  tud i p rem a jh n o  sodelova
n je  z družbeno-političnim i organi
zacijam i in  odborn ik i občinske 
skupščine (Dol, H ra s tn ik  — spod
n ji del).

IV. PREDLOGI — NAJVAŽ
NEJŠE NALOGE KRAJEVNIH 
SKUPNOSTI V BODOČE

V razgovorih s p redstavn ik i KS 
so le-ti vztra ja li, da je  glavna na
loga v bodoče n ad a ljn je  u re ja n je  
kom unaln ih  zadev; sploh je  zna
čilna ugotovitev, da zarad i takega 
g ledanja zapostav lja jo  druge de
javnosti (varstvo  družine, v a rs t
vo o trok , civilna zaščita In  podob
no).

IN ŠE NEKAJ PODATKOV:
Vse k ra jevne  skupnosti želijo 

še v bodoče sam e o p rav lja ti tudi 
strokovna dela in  ne želijo, da bi 
to  delo zan je  oprav lja l kdo drug. 
(Izraženo  je  b ilo  m nenje, da bi 
strokovno delo oprav lja li d rag i 
strokovni o rgani — delavci KOP, 
gradbenega p o d je tja  in  občinske 
uprave).

S redstva naj se tu d i v bodoče 
nakazu jejo  k ra jevn im  skupno
stim  in naj se ne bi plačevalo ra 
čunov (čeprav  po nalogu KS) iz 
cen tra  — občine.



Iz dela občinske skupščine občine Hrastnik
(N adaljevanje s 4. s tran i)

Glede osebnih  dohodkov funk
cionarjev  KS pa je  stan je  nasled
nje:

1. KS H rastn ik  — spodnji del 
(h o no ra r p re jem a predsednik  in 
vodja finančne službe).

2. KS H rastn ik  — zgornji del 
(h o no ra r p re jem a  predsednik  in 
1 sta lno  zaposlena adm in istra tiv 
na m oč).

3. KS Dol p ri H rastn iku  (hono
ra r  p re jem a  ta jn ik  KS).

D ruge k rajevne skupnosti n i
m ajo  osebnih  izdatkov in vso de
lo op rav lja jo  brezplačno — le 3 
k rajevne skupnosti dajo  ob koncu 
leta en k ra tn i h o n o ra r p redsedn i
ku, ozirom a tistem u, ki vodi ad 
m in is tra tiv n a  in  računovodska 
dela.

ZAKLJUČKI:
Iz doslej povedanega bi se dalo 

sp re je ti n eka te re  zaključke, in si
cer:

1. K rajevne skupnosti so v p r
vem  le tu  delovanja v novih pogo
jih  pokazale p recej volje do dela 
te r  dosegle tud i lepe uspehe. Pri 
tem  so našle  tud i obliko sodelo
van ja  z delovnim i organizacijam i 
— nekoliko m anj pa aktivnega 
sodelovanja občanov.

2. P odatk i in številke o zbran ih  
sredstv ih  za kom unalno u re jan je  
kažejo n a  to, da se je  nared il ko
rak  nap re j, p ri tem  pa so nasta le  
tud i pom anjk ljivosti (m orda p re 
m alo strokovno oprav ljena dela, 
p rem ajh n o  sodelovanje in nadzor 
nad  izvajalcem  in podobno).

Iz podatkov  je  razb ra ti, da v 
le tu  1970 k rajevne skupnosti M ar
no, P odkra j in  Krnice-Šavna peč 
n iso uspele zb ra ti nobenih  sred 
stev od  delovnih organizacij in 
d ruštev , k ra jevna  skupnost H ra s t
nik — spodnji del pa ne p rik a 
zuje udeležbe v sredstv ih  od ob
čanov.

3. U gotavlja se, da je  bilo  p re
cej m anj nare jenega na osta lih  
p o d roč jih  dela (socialne, zdrav
stvene zadeve, civilna zaščita in 
o b ram ba), za to  naj bi se v bodo
če tudi tem u področju  posvetilo  
več truda.

4. V okviru  k rajevn ih  skupno
sti naj bi se občasno sesta ja l ak 
tiv iz p redstavn ikov  organizacij 
in društev , ki bi v celoti ob ravna
val po trebe obm očja KS na vseh 
pod ročjih  in tako  enako nastop il 
za realizacijo  p ri občanih, druž- 
beno-političnih organizacijah , 
d ruštv ih , delovnih organizacijah  
in občinski skupščini.

5. Z ozirom  na dosežene uspehe 
p ri m odern izaciji k ra jevn ih  cest 
naj bi skupščina tud i v le tu  1971 
skušala zagotoviti nam enska sred 
stva za te  nam ene, k a r  pred laga 
tud i večina k rajevn ih  skupnosti.

6. V bodoče naj bi vse družbe- 
no-politične organizacije, skupšči
n a  in n jen i o rgani strem eli za 
tem , da skupno  s sveti k ra jevn ih  
skupnosti razv ija jo  p ri občanih, 
pa tud i v organih  sam ouprav lja
n ja , občutek, da je  k ra jevna skup 
nost p redvsem  stva r občanov ter 
da bo ta  to liko  bolj aktivna, ko
liko r bolj bodo p rizadeti v n je j 
ak tivneje  sodelovali.

V erje tno  bi se dalo iz p rikaza
nih podatkov  zb ra ti še d ruge za
ključke, k a r  p a  je  še m ožno od 
organov p ri družbeno-političnih 
organizacijah , skupščini in n je 
nih organih , ki bodo to in fo rm a
cijo obravnavali.

P odrobnejši podatk i o o rgani

zaciji, delovanju in financiran ju  
krajevn ih  skupnosti so razvidni 
iz priloženih tabel.

P rednjo  in form acijo  ozirom a 
poročilo so obravnavali: svet za 
občo upravo  in družbene službe, 
skupščina občine H rastn ik  na se
ji 2. 3. 1971 te r kom isija  za druž- 
beno-politični sistem  p ri Občinski 
konferenci ZKS H rastn ik .

Vsi so v razpravi pozitivno oce
nili delovanje k ra jevn ih  skupno
sti, poleg pred laganih  zaključkov 
pa spreje li še naslednje:

1. Poročilo je v redu  p rip rav lje 
no. U gotavlja se, da je  bilo delo 
k rajevn ih  skupnosti, upoštevajoč 
prvo  leto delovanja, uspešno. Ce
lo tno  gradivo z zak ljučki je  po
sla ti vsem krajevn im  skupnostim , 
da bi se seznanile z delom  d ru 
gih krajevn ih  skupnosti te r  dobre 
izkušnje uporab ile  p ri svojem  bo
dočem  delu.

2. K ot je  že v poročilu  poudar
jeno, so nek a te re  krajevne skup
nosti p ri tem  nekoliko zapostavi
le delo na o sta lih  dejavnostih  (so
cialna — zdravstvena dejavnost, 
požarna varnost, civilna zaščita), 
k ar naj bi v bodoče popravile.

3. Pozdraviti je  p rakso  nekate
rih  k rajevn ih  skupnosti, ki so v 
le tu  1971 poleg poročila o svojem  
delu za leto 1970 p rip rav ile  za 
zbore volivcev tud i p rog ram  za 
delo v le tu  1971. Vse krajevne 
skupnosti naj bi v bodoče svoje 
program e p riprav ile  te r  jih  p red
ložile v po trd itev  zborom  voliv
cev, ki naj jih  v ta  nam en sklicu
je  k ra jev n a  skupnost in ne ob
činska skupščina. S takšn im  na
činom  bi dosegli, da bi občani ak
tivneje sodelovali te r  spoznali 
p rob lem e svojega obm očja ter 
p ri reševan ju  le-teh tud i sam i so
delovali.

4. K om isija za družbeno-politič- 
ni sistem  p ri občinski konferenci 
ZKS H rastn ik  pa poleg gorn jih  
zaključkov predlaga, da se p rouči 
m ožnost, da bi se del finančnih  
sredstev  za po trebe krajevn ih  
skupnosti zbiral p ri delovnih o r
ganizacijah z družbenim  dogovo
rom . Ta sredstva bi se nato  delila 
k rajevnim  skupnostim  po določe
nem  ključu.

K om isija to  u tem elju je  s tem , 
da doslej zb iran je p ri delovnih 
organizacijah  ni bilo najbo ljše , 
ozirom a niso ja sn i k rite riji. De
lovne organizacije so v glavnem  
d aja le  sredstva krajevnim  skup
nostim  v cen tru , ne pa na p e ri
ferijo , čeprav je  tud i od tam  p re
cej zaposlenih, ki tud i u s tv a rja jo  
dohodek.

T ajnik
Skupščine občine H rastn ik  

Franci M artinšek

ORGANIZACIJA IN  FINANCIRANJE KRAJEVNIH SKUPNOSTI V OBČINI HRASTNIK V LETU 1970

K rajevna
skupnost

Število 
sej sveta 

KS
%

udeležbe

O bravnavane zadeve

gospod,-
kom un.

social.
zdrav.
kult.

ostalo

Število 
kom isij 
p ri KS

Skupno število 
kom isij

H rastn ik  —
spodnji del 
H rastn ik  —

3 65 4 3 — 3 3

zg. del 3 65 3 1 1 2 5
Dol 5 70 5 1 — 3 + 2  občasni 14
P odkraj 4 90 4 2 1 3 12
K rnice 3 100 3 2 1 1 1
Čeče 7 90 7 1 2 3 (seje skupne 

s svetom  KS)
Kal 4 90 4 3 2 3 12
T urje 11 85 11 9 1 3 7
M arno 3 90 3 2 2 3 6
Kovk
P rap re tno

11
7

90 11 1 3 (skupne seje 
s svetom  KS)

V IR I SREDSTEV KRAJEVNIH SKUPNOSTI IN  NJIHOVA PORABA V LETU 1970 

Dohodki KS v le tu  1970 (v N-din)
K rajevna

iz občin, 
virov

delovnih N am en in višina porabe zb ran ih
skupnost in drugih 

organizacij
občanov skupaj sredstev  — N-din

H rastn ik  —
spodnji del 39.240,— 41,620,— — 80.860,— M odernizacija dela ceste H erm ana

Debelaka, p red  m enzo in v naselju  
F rtica  =  1.264 m 2 75.920,—

H rastn ik  — M odernizacija cest KS — kanali-
zgornji del 91.350,— 25.500,— 18.550,— 135.400,— zac. in asfa lt — Pot na Kal, Josipa 

B rin a rja

14.000,—

1638 m 2 asfa lta  133.850,— 
vzdrževanje cest

Dol 64.240,— 2.000,— 80.240,— M odernizacija — asfa ltiran je  na 
Dolu 1600 m 2 — vzdrževanje cest,

5.680,— 29.520,—
javna razsvetljava 71.430,—

P odkraj 23.840,— — O dkup žičnice R otar, ureditev, raz
širitev  ceste 5 km  H rastn ik  — šo-
la, vzdrževanje 7,5 km javn ih  poti, 
prevoz o trok  čez Savo 21.080,—

Krnice, Nova cesta  Savna peč — 600 m  in
Savna peč 19.200,— — 18.610,— 37.810,— razširitev  500, vzdrževanje ceste 

K rnice 37.000,—
Čeče 18.470,— 660,— 13.000,— 32.130,— Izg radn ja  betonskega m ostu  p ri 

dom u družb, organizacij, vzdrž.
k ra jevn ih  cest 23.000,—

Kal 10.300,— 2.000,— 2.700,— 15.000,— V zdrževanje ceste Dol — Kal in 
krajev , potov, nabava o rod ja

5.460,—
T urje 13.920,— 3.700,— 6.000,— 23.620,— U reditev  pokopališča, razširitev  

in vzdrževanje ceste C reta — Hol. 
— dol T urje  — Gore — gram ozi- 
ra n je  18.450,—

M arno 10.300,— 5.700,— 16.000,— V zdrževanje in delna obnova vseh 
javnih poti, kanalizacija in razsvet
ljava 12.400,—

Kovk 16.700,— 40.850,— 41.000,— 98.550,— Izg radn ja  novega vodovoda za 12 
p rik ljučkov  — 1800 m in 40 m 3 re-
rezervoar 95.000,—

P rap re tno 7.000,— (ni podatkov) kom . dela

SKUPAJ 314.560,— 116.330,— 125.240,— 556.130,— 493.590,—



O S N O V N A  N A Č E L A  P R E D L A G A N E G A  
O S N U T K A  P R A V IL N IK A  O  N A G R A J E V A N J U

N a izrednem  plenum u sind ikal
ne organizacije , konference orga
n izacije  Zveze' kom unistov  in 
p red sed stv a  m lad inske organiza
cije  v p o d je tju  so obravnavali 
osnovna izhodiščna načela n a  no
vo p rip rav ljenega pred loga p ra 
viln ika o n ag ra jevan ju  v ko lek ti
vu.

R azprava je  bila izredno živah
na, včasih  objektivna, včasih je  
p re h a ja la  v drobne problem e, ki 
n iso spadali na ta  zbor članov 
kolektiva.

U vodom a je  p redsednik  kom i
sije  za p rip ravo  predloga, tovariš 
inž. M rcina, tolm ačil članom , ka
te re  naloge v zvezi s p rip ravo  
o sn u tk a  praviln ika je  sp reje la  
kom isija  s stran i delavskega sve
ta  pod je tja . Menil je, da naj bi 
p lenum  odločil o n ek a te rih  n a
čelnih p redpostavkah  prav iln ika, 
k a r  naj bi služilo za osnovo de
la kom isije za dokončno fo rm u 
lacijo pred loga prav iln ika. N a 
drugem  m estu  je  tre b a  rešiti p ro 
blem  nesorazm erij plač m ed do
ločenim i katego rijam i delavcev, 
ki se vleče že več m esecev.

K om isija  se je  p ri p rip rav i p ra 
viln ika držala sub jek tivne ocene 
delovnega m esta, to  pa zato, 
k er so bili že n ek a te ri predlogi 
podan i (najv išje  osnovne dejav
nosti in najn iž je  p lače).

Preide se na obravnavo posa
m eznih  p red lagan ih  predpostavk , 
o k a te rih  se bi naj p lenum  n a 
čelno zedinil ali p red lagal drugo 
rešitev.

N a jp re j se je  obravnavala mož
no st in način u s tv a rja n ja  p lač
nega sklada. Tovariš M linar in 
inž. M rcina sta  navzočim  obraz
ložila vse vire in vsoto, ki je  
p redv idena po predvidenem  p la
nu  za p lačni sklad. Tolm ačeno je  
b ilo  tud i vp rašan je  družbenega 
d ogovarjan ja  v tem  okviru. N a
vzoči so obrazložitev vzeli n a  
znan je  in p rešli k n ad a ljn ji raz
pravi.

— Vsi navzoči so se s tr in ja li, 
da na j novi p rav iln ik  ali d ruž
beni dogovor določi n a jn iž jo  po 
stavko  700 din (brez dodatkov). 
P red laga p a  se, da bi se na j n a j
n iž ja  p lača  v le tu  1972 povečala 
na 800 din, kot to p red lagajo  re 
publišk i odbori sindikatov. V to  
skupino  p ride  v našem  kolektivu  
392 zaposlenih.

— Iz red n a  je  bila razp rav a  o 
pred logu  za najv išjo  plačo v ko
lektivu, to  je  p lačo d irek to rja . 
Po pred logu  kom isije , ki p red la 
ga p lenum u 4200 d in  (brez do
datkov, s ta ln o st) , so člani p lenu 
m a predlagali, da se na j poišče 
m ožnost, da se poviša ta  postav 
ka, k er im ajo  vodilni v d ru g ih  
p o d je tjih  (s tek la rn ah ) m nogo 
višje postavke in  lahko  p ri sk le
p an ju  družbenega dogovora p r i
de do polem ike zaradi, p revelik ih  
razlik  v p lačah  vodilnih ljudi.

Ž ivahna je  bila razprava tud i 
o p red logu  odnosov plač s red n je 
ga k ad ra , predvsem  oddelkovo- 
dij v posam eznih  ob ratih . K er 
p a  ni b ilo  mogoče n a jti p rim er
ne solucije, se je  končno p rep u 
stila  odločitev kom isiji za p r i
p rav o  predloga, da sam a reši to  
v p raša n je  (povišan je) po svoji 
p reso ji.

— P lenum  je  razp rav lja l še o 
so raz m erju  plač v osnovni in  po
m ožni dejavnosti, b rusiln ic i in

ostalih. Po daljši obravnavi se je  
sp reje l zaključek, da naj kom i
sija  ugotovi m ožnost uskladitve 
plač VK delavcev v osnovni de
javnosti in pom ožnih dejavno
stih, da bi se slednji vključili v 
II. grupo VK osnovne dejavnosti 
po osnovi, dočim  naj se glede 
predloga brusilcev, da se naj upo
števajo vsaj kot na jn iž ja  g rupa 
VK osnovne dejavnosti, ugotovi 
rea lnost in m ožnost usk laditve 
n jihovih  predlogov. R azprava je 
bila zelo obširna  in  je  dala do
volj predlogov, k a te rih  se bo lah
ko kom isija  p ri delu posluževala.

— P red lagana na jv iš ja  postav
ka v osnovni dejavnosti se je  
sprejela . V endar je  razprava po
kazala, da niso vsa razm erja  m ed 
posam eznim i g rupam i proizvod
n je  p rav ilno  ocenjena. K om isije 
naj b i ta  p rob lem  ponovno p re
tresle.

— S prejelo  se je  načelo, da se 
ko rig ira jo  plače režijsk im  delav
cem  navzgor in da se s tem  
zm anjša razpon  plač m ed akord 
nim i in režijsk im i delavci. Ta 
razpon je  v zadnjem  času postal 
zelo k ritičen  in je  posledica p red 
vsem  nerealno  postav ljen ih  nor
m ativov časa p ri ako rdn ih  delav
cih.

Predlog p rav iln ika skuša ta  ne
so razm erja  vsaj delno uskladiti.

— Z in tern im i p redp isi naj se 
uzakoni vsaj začasno m aksim al
no m ožno p reko račen je  n o rm ati
vov. K om isija p red laga p ri tem  
korek tu ro  s ta rih  norm , in to po
prečno s to rilnos t 110 %  norm a po 
artik lu . N ad  to  m ejo  se dovolju
je  ozirom a izplačuje le do 120 % 
s tem , da se m ed 110— 120% p ri
zna dejansko  doseženo p rekora
čitev le s polovično vrednostjo . 
Na p rim er:
120 %  =  115 %  izplačano,
116% =  113 % izplačano.

P rekoračitev  nad  120 %  se ne 
priznava.

P ostav ljan je  novih no rm  pa je 
reševati z realno določeno višino, 
da ta  uk rep  ne bi znižal stopnjo  
sto rilnosti. To naj bi bil le za
časen ukrep.

V glavnem  je  bil pred log  spre
je t s p ripom bam i, da se kot re
alno vzam e dosedanje preseganje 
norm  v zim skih  in le tn ih  m ese
cih, da se s tem  zavre n as ta ja 
n je  invalidnosti v osnovni dejav
nosti. P redlog ko t tak  gre pa 
lahko v n ad a ljn jo  razpravo.

K om isijo  se pooblasti, da po

svoji m oči realno usk lad i p red 
loge, ka tere  bi po tem  po  svetih  
združenega dela obravnavali. 
Važno je  pa, da se p rav iln ik  sp re j
m e do konca m eseca aprila , ker 
ta k ra t bo po trebno  sp re je ti druž
beni dogovor. V kolikor kolektiv  
ne b i akceptira l, n as tan e  v p raša
n je  družbenega dogovora.

P lenum  sind ikata  s tek la rne  je  
n a  zak ljučku  še p o trd il predlog

K ot vabljeni delegat sem  se 
udeležil zbora m ladih  sam ouprav- 
Ijalcev Zasavja, k a teri je  bil 15. 
m arca  1971 v D elavskem  dom u v 
H rastn iku . Iz vabila n isem  mogel 
točno  razbra ti, kaj se bo kon
k re tn o  obravnavalo  na tem  zbo
ru. Malo bo lje sem to doum el, ko 
sem  zvedel za osnovne sm ernice, 
ki naj bi bile podlaga za razp ra 
vo in p a  seveda p red h o d n a  dva 
re fe ra ta . Po dnevnem  red u  je  b ila  
ko t osnova podana sam o ena toč
k a  in to  problem i in pogled m la
dine na dolgoročni razvoj reg ije  
te r  vk ljučevanje m lad ih  v sam o
upravne odnose in dogovarjan ja . 
Iz tega dolgega naslova sem  skle
pal, da bo razprava precej obšir
na, v čem er sem se p a  zm otil. 
Predloženega ni bilo nobenega 
gradiva, p rav  tako ni bil nihče 
obveščen, da bodo pred loženi tu 
di re fera ti, tako  bi vab ljen i vsaj 
vedeli, kako  se naj p rip rav ijo  na 
d iskusijo . Zaradi tega p a  je  b ila  
po tem  d iskusija  o re fe ra tih  na 
poprečn i ravni, k a r  je  n akaza l tudi 
tovariš Zorčič, pom očnik  glavne
ga d irek to rja  R udnika T rbov lje— 
H rastn ik - v svojem  izvajan ju . 
P red  n jim  se je  zvrstilo  že nekaj 
d isku tan tov , vendar so bile vse 
te  d iskusije  preveč toge in so v 
n jih  d isk u tan ti opisovali le p re 
rez svojega pod je tja . D obro je  
b ila  zastav ljena tem a »odhod 
m lad ih  v tujino«, škoda le, da ni 
bil m lad inec na to  svojo tem o 
p rip rav ljen  in je  b ila d iskusija  
precej nepovezana.

Ne m orem , da se ne bi do tak 
nil v p rašan ja , zakaj iz S tek larne 
n i b ilo  nobenega m lad inca, ki bi 
p rip rav il k ra tek  izvleček iz dela 
m lad ih  v naši tovarni, čep rav  jih

kadrovske kom isije sind ikata , da 
se pred laga DS za kand idate  za 
skupščino zdravstvenega zavaro
van ja  H rastn ik  te-le člane kolek
tiva: G rčar K arli, Sušin V iktor, 
Zaletel Vili, inž. K avšek Niko, Su
rin a  Ivan in Petek  Angela. P red
log je bil sp reje t.

P o trd i se predlog za hono rar
je  in vsoto za izlete, katero  bo 
prispevalo  p redsedstvo  sindikata.

je  p redsedu joči dobesedno izzval 
na diskusijo . Vemo pa vsi, da bi 
glede na to, da so naši m ladinci 
m ed prvim i v S loveniji ob Akci
ji 75, da ne naštevam  še drugih  
stvari (lis t Glas m ladih , K lub 
m lad ih  proizvajalcev in podob
no), p rav  gotovo nekdo n ap ra 
vil k ra tko  poročilo  o teh  uspehih  
in bi s tem  poživil zbor, obenem  
p a  po jasn il p red  vsem i, kaj je  
nared ila  m lad ina v S tek larn i. S 
tem  m ojim  razm išljan jem  zbora 
m lad ih  sam ouprav lja lcev  ne m i
slim  om alovaževati, nasp ro tno , ta 
ki zbori so po trebn i, le da bi m o
ra le  b iti p rip rav e  bolj tem eljite  
in  p a  m ateria li p rip rav ljen i te r  
dani n a  vpogled. M islim, da ob 
tako  p rip rav ljenem  zboru  ne bi 
sam o s svojo p riso tn o stjo  p ripo 
mogli k uspehu  zbora, tem več tu 
di z d iskusijo , ki bi b ila  zagotovo 
bolj konk retna , zbor sam  pa bi 
bil dal bolj določene sm ernice za 
delo m lad ih  vnaprej.

To so m o je  m isli o zboru  in  
vem, da n isem  bil edini, k i je  bil 
ob koncu istega m išljen ja . F. K.

V mesecu marcu 
aktivni odbori 
samoupravnih 

organov
Poslovni odbor je  im el zelo važ

no in uspešno zasedanje, ki so se 
ga udeležili tudi vodje organiza
cije združenega dela in p redstav 
n ik i sind ikata  in vodje EE.

N ajp re j je  obravnaval vpraša
n je  p lana za leto 1971. Po tem e
ljiti obravnavi, v k a te ri so sode
lovali skoraj vsi vodje združene
ga dela, so se sp reje la  načela 
p lana za leto 1971. K er je  plan za 
leto 1971 izredno visoko postav
ljen , predvsem  za av tom atsko  
proizvodnjo, se je  sp reje lo  p ri
poročilo, da se nap rav ijo  ponovni 
izračuni rea lnosti postav ljenega 
plana.

Po daljši d iskusiji so se sp re
je la  p red lagana načela p lana, ki 
bo kot tak  dan DS v obravnavo.

Poslovni odbor je  tud i sp reje l 
sta lišča glede m la jših  članov ko
lektiva v nočni izm eni. S prejel je  
načelo, da se p rob lem  reši v okvi
ru  kolektiva, vendar bi se v sk ra j
nem  p rim eru  m orali ponovno po
govoriti, če bi rešitev  prob lem a 
te rja la  o dpust m la jših  članov 
kolektiva.

Razmišljanja ob zboru mladih 
samoupravljalcev



URBANIZEM IN GRADITEV POSAMEZNIH OBJEKTOV
(Nadaljevanje iz 3. številke)

Za izdajo gradbenega dovolje
n ja m ora investitor vložiti pism e
no prošnjo pri organu, ki je  iz
dal lokacijsko dovoljenje, k proš
nji pa m ora predložiti naslednjo 
dokum entacijo:

— investicijsko tehnično doku^ 
m entacijo (načrt);

— lokacijsko dovoljenje;
— dokaz o pravici do uporabe 

zemljišča;
— soglasje san itarne inšpekcije 

in m orda še kakšno drugo so
glasje, če je za posamezne vrste 
objektov ali zaradi njihove lege 
to posebej predpisano (vodnogo
spodarsko soglasje, elektroener
getsko soglasje itd.),

N A C R T  o b j e k t a  m o 
r a  V S E B O V A T I :

— tehnični opis konstrukcije,
[ nam en posam eznih prostorov z

opisom instalacij, opis obdelave 
podov, sten itd.;

— risbo, ki p rikazu je tlorisno 
velikost zgradbe, lego zgradbe na 
parceli z odmiki od cest in p a r
celnih mej ter vhod in uvoz v ga
ražo, smer slem ena in kom unalne 
priključke, to je tki. situacija te
rena v m erilu 1:1000 ali 1:500;

— naslednji del načrta  vsebu
je tlorise, prereze in  fasado z n a 
tančnim i m eram i;

— statični račun konstruktivnih  
elementov zgradbe, predvsem  za 
dim enzioniranje tem eljev in 
ostrešja te r  izračun arm atu r;

— predračun in opis del in ko
ličine potrebnega gradbenega m a
teria la  ;

— načrt instalacij (elektrika, 
vodovod, cen tralna kurjava).

Ko pristo jn i organ, ki je izdal 
lokacijsko dovoljenje, ugotovi, da 
je predložena dokum entacija v 
skladu z lokacijskim  dovoljenjem  
in predpisi, izda gradbeno dovo
ljen je  za gradnjo  predlaganega 
objekta. Z gradbenim  dovolje
njem  je  investitor šele pridobil 
pravico do gradnje. S samo grad
njo pa lahko prične šele potem, 
ko m u je za to določena organiza
cija zakoličila gradbeni objekt. 
Zakoličenje objekta sme na ob
močju občine H rastn ik  izvršiti 
Stanovanjsko podjetje H rastn ik  
s svojimi sodelavci — geometri. 
P ri zakoličbi zgradbe m ora biti 
obvezno navzoč organ, ki je  izdal 
lokacijsko in  gradbeno dovolje
nje.

Zasebni g raditelji običajno g ra
dijo stanovanjske hiše v lastni 
režiji, v takem  prim eru  je grad
nja možna le pod strokovnim  vod
stvom. Strokovno vodstvo lahko 
opravljajo  gradbeni delovodje, 
gradbeni tehniki ali gradbeni in
ženirji. Strokovno vodstvo nam 
reč pomeni tudi prevzem  vse od
govornosti nad prav iln im  izvaja
njem  del, vsekakor pa m ora so
delovati vsaj pri izvajan ju  vseh 
važnejših  faz gradnje (plošče, 
preklade itd). G radbeni strokov
njak, ki je tako odgovornost p re
vzel, m ora izdati pism eno izjavo, 
katero  m ora nato investitor p red 
ložiti organu, ki je izdal g radbe
no dovoljenje.

Pričetek  gradnje m ora investi
to r pismeno p rijav iti organu ki 
je izdal gradbeno dovoljenje in 
to najm anj 8 dni pred  pričetkom  
izvajan ja del.

V zvezi s tem  je  še omeniti, 
da lahko po veljavnih  predpisih 
za adaptacijo  objektov, prizidave

in nadzidave tej; za gradnjo ga
raž in ostalih objektov izdelajo 
načrte  posamezni gradbeni stro
kovnjaki izven projektivne orga
nizacije.

Uporabno dovoljenje 
Po krajšem  ali daljšem  času je 
investitor dogradil stanovanjsko 
zgradbo in se nam erava vanjo 
vseliti. Za to pa potrebuje upo
rabno dovoljenje. Takrat se m o
ra  investitor oglasiti pri organu, 
ki je izdal gradbeno dovoljenje 
in s pism eno prošnjo zaprositi za 
tehnični pregled zgradbe in za 
izdajo uporabnega dovoljenja. 
Takšna prošnja m ora vsebovati 
točne podatke o investitorju, to 
je parcelne številke, katastrsko 
občino in kraj, k je r je bil objekt 
dograjen. Prošnji m ora investitor 
priložiti še soglasje sanitarne in 
špekcije za uporabo zgradbe.

Na to prošnjo bo-organ, ki je 
izdal gradbeno dovoljenje, razp i
sal tehnični pregled objekta in  na 
podlagi tega poslal ob določenem 
času gradbenega strokovnjaka, da 
bo dograjeni objekt-pregledal. Pri 
tehničnem  pregledu zgradbe m ora 
sodelovati investitor in p rip rav iti 
vso gradbeno dokum entacijo, in 
sicer:

— načrt z lokacijskim  in grad
benim  dovoljenjem ;

— zapisnik o zakoličenju ter 
geodetski načrt s horizontalnim  
in višinskim  prikazom  lege zgra
jene zgradbe;

Ta geodetski načrt dobi investi
tor p ri katastrskem  uradu.

G radbeni strokovnjak oddelka 
za gospodarstvo in  finance pri 
skupščini občine pri tehničnem  
pregledu ugotavlja, ali je zgradba 
zgrajena točno po načrtu  in v 
skladu z gradbenim i predpisi, ali 
so bili upoštevani vsi pogoji loka
cijskega dovoljenja in ali je 
zgradba požarno varna. Tehnič
nega pregleda .pa investitor ne 
sme zam enjati s kvalitetn im  p re
gledom. K valitetn i pregled in 
prevzem  je zadeva investitorja in 
izvajalca.

Če je investitor gradil zgradbo 
točno po odobrenem gradbenem  
dovoljenju in načrtu , z izdajo 
uporabnega dovoljenja ne bo te 
žav. Če pa je investitor izbral 
tipski načrt samo zato, ker je ce
nejši, zgradbo pa zgradil povsem 
drugače, m orda je sprem enil ce
lo no tran jo  razporeditev prosto
rov ali izvedbo stopnišča ali smer 
slem ena ali pa je celo zgradil 
nadstropno zgradbo nam esto vi- 
sokopritlične, da bi se s tem  izog
nil poševnim  stenam  v m ansardi, 
takem u investito rju  pristo jn i o r
gan p ri skupščini občine uporab
nega dovoljenja ne bi mogel iz
dati. Vse take sprem em be bi m o
ra li investitorji nam reč že med 
gradnjo  p rijav iti organu, ki je  
izdal gradbeno dovoljenje in si 
pridobiti sprem em bo gradbenega 
dovoljenja. Če pa je  investitor 
sprem in jal zunanjost, velikost ali 
nam en zgradbe ali druge pogoje 
iz lokacijskega dovoljenja, bi m o
ra l zaprositi tudi za spremembo 
tega dovoljenja. K er pa ni gotovo, 
ali bodo vse take sprem em be odo
brene, svetujem  investitorjem , da 
se poprej p ri organu, ki je  izdal 
gradbeno dovoljenje, pozanimajo, 
ali je tem  njihovim  željam  mo
goče ugoditi. To je  izredno važno, 
k a jti občinski gradbeni inšpek
to r lahko investitorju  gradnjo 
ustavi, dokler si ne pridobi sp re

membe gradbenega dovoljenja in 
načrta. Če pa ugotovi pri gradnji 
take nepravilnosti, k i včasih po
menijo celo nevarnost za stab il
nost objekta ali varnost objekta 
pred požarom ali za varnost živ
ljen ja ali zdravja ljudi, sosednjih 
objektov in okolice, lahko grad
beni inšpektor odredi tudi odstra
nitev objekta in  vzpostavitev zem
ljišča v prejšnje stanje. Najpo
gostejši zadržki za izdajo uporab
nega dovoljenja so poleg že na
vedenih večjih odstopov od n a
črta  še:

— pom anjkljiva a l i . nestrokov
no izvedena električna inštala
cija;

— stopnišča in balkoni so brez 
varnostnih ograj;

— tla podstrešja niso iz ognje
varnega m ateriala;

— neom etani dim niki;
— pom anjkljiva ventilacija ga

raže itd.
Če pa je zgradba v redu zgra

jena in glede izvedbe ni nobenih 
pripom b, dobi investitor uporab
no dovoljenje brez ovir za do
grajeni objekt.

ki se je vršila dne 6. II. 1971, in I. 
p lenum a z dne 20. II. 1971. Skle
pe je  p rip rav ila  kom isija  v sesta
vu: M linar M artin , Savič M ojm ir, 
Rački Viktor.

1. Da se z ozirom  n a  stabiliza
cijo  gospodarstva v Jugoslaviji 
n u jn o ” izdela k našem u p lanu  za 
leto  1971 dodatek, ki naj pokaže, 
kako  se bo naše p o d je tje  vklju
čilo v napore za realizacijo  jugo
slovanskega p ro g ram a stabiliza
cije.

2. N adaljevati se m o ra jo  p ri
p rave za sklenitev sam oupravne
ga dogovora o delitvi dohodkov 
in  osebnih  dohodkov. Pri tem  se 
naj izhaja  s stališča, da bi bilo 
po trebno  zagotoviti do le ta  1972 
m inim alni osebni dohodek 800 din.

3. Z ozirom  na dosedaj precej 
razdrobljeno  vodenje rek reac ije  v 
p o d je tju  naj se ustanovi delovno 
m esto  rek rea to rja  p r i sindikalni 
podružnici p o d je tja  in  naj v svo
jem  enotnem  p ro g ram u  zajam e 
vse oblike rek reacije  v pod je tju .

R ekreacija  naj se izvaja v tistih  
športn ih  panogah in ob tak ih  po
gojih, ki ne bodo povzročali po
škodb in s tem  večali bolniški sta 
lež.

4. Z aradi d efo rm iran ih  odnosov 
v nag ra jevan ju  je  p o treb n o  pred 
sklenitv ijo  sam oupravnega dogo
vora (ap rila  m eseca) odnose u re
diti v sm islu o sn u tk a  novega p ra 
vilnika o nag ra jevan ju  te r  s tem  
doseči na vseh n ivojih  norm alen 
tem po dela v okv iru  norm alnih  
fizičnih sposobnosti delavcev. To 
je  nu jno  zarad i tega, ker nam  
dosedanje s tan je  povzroča veliko 
invalidnosti in bolezenskih izpa
dov.

5. Invalidnost je  p o sta la  že p ro 
blem , vendar jo  p o d je tje  rešu je 
tako, da stalno odp ira  nova inva
lidska delovna m esta  odgovarja
joče kategorije  invalidnosti, inva
lidi pa so dolžni ta  delovna m esta 
zasedati in na n jih  d a ti tako  stop
n jo  p roduktivnosti, ki so jo  po 
stopn ji invalidnosti sposobni.

Šele z uporabnim  dovoljenjem 
pridobi investitor pravico, da 
lahko objekt uporablja, to je, da 
sc sme vseliti. Uporabno dovolje
nje je tudi pogoj za vknjižbo 
nove zgradbe v zemljiško knjigo, 
obenem pa investitor pridobi z 
uporabnim  dovoljenjem  pravico 
do oprostitve davka za dograjeno 
zgradbo za dobo 20 let.

Ob tej prilik i m oram  poudari
ti, da veliko število investitorjev 
ne sm atra sploh za potrebno, da 
bi si pred vselitvijo v stanovanj
sko hišo pridobili uporabno dovo
ljenje za dograjeno zgradbo. Tako 
dejanje je protizakonito in  se ka
znuje, poleg tega pa investitor 
nima nobenih možnosti, da bi pri 
zčmljiški knjigi v Trbovljah u re
dil lastninske odnose v zvezi z 
zemljiščem in novo zgrajene sta 
novanjske hiše.

Pričakujem , da bodo investi
torji le spoznali, da je urbanistič
na in gradbena disciplina v ko
rist tako investitorjem  kot naši 
družbi.

JOŽE PRIKERŠNIK

K er je  doslej opaziti s stran i 
invalidov odk lan jan je  nekaterih  
del, je  sind ikat dolžan takšne lju 
di opozoriti, v sk rajnem  prim eru  
pa p ro ti n jim  sprožiti tud i posto
pek. To zarad i tega, ker svoja na
dom estila dobivajo  iz rezultatov 
dela zdravih  zaposlenih in niso cd 
socialnega zavoda poklonjena.

Visok odsto tek  boleznin m ora 
sindikate vzpodbuditi k analizi 
stan ja . Z ahtevati pa je  po trebno , 
da resnično bolni ljud je  ostanejo  
dom a, ne p a  da z zm anjšano de
lovno sposobnostjo  težijo k oprav
ljan ju  istega dela, ki so ga oprav
lja li kot zdravi, p ri tem  pa raču
najo  le na to, da si s tem  prido
b ijo  poln osebni dohodek.

6. S ind ikati m o ra jo  term insko 
zah tevati dokončanje vseh sam o
upravnih  aktov. To zaradi tega, 
k er se ta  s tv a r  preveč pavšalno 
obdeluje in  s te m  nepotrebno  za
vlačuje.

7. Z ozirom  na to, da sto jim o 
na p ragu  srednjeročnega p rogra
m a razvoja Jugoslavije in Slove
nije, m oram o b iti sind ikati po
budniki dokončne sestave našega 
srednjeročnega program a, in to v 
tem  letu. P rogram  m ora b iti se
stavljen  tako, da bo iz n jega raz
vidna ne le proizvodnja, am pak 
tudi po treb a  po kadrih .

8. Zaradi h itrega razvoja druž
benih  odnosov in sprem em b v na
šem  političnem  sistem u naj sin
dikat izdela p rog ram  izobraževa
n ja  svojih  kadrov, in naj tud i da
je  iniciativo za izobraževanje sa- 
m oupravljalcev te r  m ladine.

9. Služba varnosti p ri delu naj 
skupaj s sind ikatom  p re trese  po
goje dela in naj izdela p rogram  
o J stran  jevan j a pom an j kl j i vos ti, 
k so velikokrat povzročitelji ve- 
h n ih  bolezenskih staležev.

10. P redsedstvo  sind ikata  m ora 
izdelati nov p rav iln ik  za d a jan je  
podpor za p rim er bolezni nad 30 
dni članom  kolektiva pri vojakih, 
p ri tem  pa m orajo  izključno upo
števati socialno stan je  prizadetih .

SKLEPI LEINE KONFERENCE 
SINDIKATA STEKLARNE



OB DNEVU ŽENA

Vsa p o zo rn o st za p o slen i žen i
Tudi v le tošn jem  le tu  so orga

ni u p rav ljan ja  ob Dnevu žena 8. 
m arcu  izkazali v§o pozornost 
vsem  zaposlenim  ženam  v kolek
tivu. Na dan p red  praznikom , je  
bila o rganizirana k ra jša  sveča
no st v jediln ici tovarne. V uvod
nem  govoru je  p redsedn ik  p red 
sedstva sind ikata  stek larne po
zdravil vse zaposlene žene in p ri
kazal pom en m ednarodnega p raz

n ika 8. m arca  — Dneva žena. Iz
vajal se je  tud i ku ltu rn i program , 
ki so ga izvedli o troci osnovne 
šole narodnega hero ja  R ajka, go
jenci glasbene šole in fo lk lorna 
skup ina iz osnovne šole Dol.

O rgani u p rav ljan ja  so tudi 
om ogočili, da so bile vse zapo
slene žene obdarovane s p rak tič 
nim  darilom . O bdarovanih je  bilo 
856 zaposlenih  žena in m ladink.

Žene — borke na zakuski, ki jo je pripravila krajevna org. ZB NOV

Direktor Klanšek Jože pozdravlja ob 8. marcu, Dnevu žena borke in 
delavke našega terena

KRAJEVIMA ORGANIZACIJA ZB 
SVOJIM ČLANICAM

Na sam  dan 8. m arca  je  tudi 
K rajevna organizacija  ZB NOV 
povabila svoje članice, ki žive na 
te renu  v spodn jem  H rastn iku , na 
k ra jši razgovor. Tov. n redsednik

Velik aplavz je dobil mlad har
monikar učenec Glasbene šole

organizacije K reže F ranc in tov. 
K lanšek Jože s ta  vsem  navzočim  
orisa la  pom en tega p razn ika  in 
vlogo vseh žena v času  borbe p ro 
ti okupato rju .

Po skrom ni pogostitv i in obda
ritv i s šopkom  rdeč ih  nagelj ev, 
so se žene borke z zadovoljstvom  
zahvalile za vso pozornost ob nji- 
kovem  p razn iku  v želji za snide
n je  tudi v nas led n jem  letu.

Del udeleženk na srečanju ZB 
NOV

Nastop mladega ansambla

Folklorna skupina iz Dola pri 
Hrastniku

Pionirji osnovne šole na Dolu 
tekmujejo v „Veseli šoli"

P rogram  p ion irskega odreda 
vsebuje več dejavnosti, v zad
n jem  času  p a  se p io n irji najbo lj 
posvečajo  jugoslovansk im  pio
n irsk im  ig ram  — tekm ovanju  
pod  geslom  TISOČ RADOSTI. 
P ion irji sodelu je jo  v VESELI 
ŠOLI in v nag radnem  n ateča ju  
SM EJTE SE ZONAMI.

G radivo za tekm ovan je  izhaja v 
P ion irskem  listu , k aterega učenci 
sk rbno  p reb ira jo . Tekm ovanje se

n an aša  n a  učno snov posam eznih  
predm etov . V ključuje tu d i n jiho 
va la stn a  lite ra rn a  in likovna 
dela. Delo našega od reda  je  zelo 
p es tro  in zanim ivo, zato sm o p ri
tegnili veliko pionirjev.

V sako tekm ovanje je  po zah te
vah obsežnejše. P rva in d ruga 
s to p n ja  tekm ovan ja Vesele šole 
je  že m im o nas. Tekm ovali so 
p ion irji od 4. do 8. razreda.

(D alje na 9. s tran i)

Zaposlene žene v steklarni z velikim zanim anjem  sledijo kulturnemu  
Recital ob Dnevu žena. Nastopila je šola heroja Rajka iz Hrastnika programu



Motnje krvnega obtoka v spodnjih 
okončinah — bolezen današnjega časa

Po najnovejših statističnih po
datkih boleha v Jugoslaviji naj
manj dva milijona prebivalstva za
radi sprememb na ožilju spodnjih 
okončin, kar povzroča motnje krv
nega obtoka. V naših specialistič
nih ustanovah in inštitutih za me
dicino dela so ugotovili, da od te
ga števila odpade okrog 70 odstot
kov na delavke oziroma delavce 
zaposlene v industriji, posebej če 
njihovo delovno mesto zahteva 
stoječe delo. S svojo boleznijo je 
vsak pacient nehote postal član ve
like družine bolnikov, ki trpijo za 
motnjami obtoka v spodnjih okon
činah. Strokovnjaki se zavedajo, 
da se ta družina nenehno poveču
je. Marsikaj o vzrokih te bolezni 
nam je že znanega, priznati pa mo
ramo, da je  pri njej tudi precej ne
pojasnjenega.

Predvsem si nismo še na jasnem, 
kako preprečiti nadaljnje narašča
nje števila bolnikov s to bolezni
jo, kako obvarovati že naše otro
ke, da ne bodo trpeli zaradi istih 
težav.

Raziskave na tem področju se 
nadaljujejo. Naše farmacevtske to
varne zelo intenzivno delajo na 
tem problemu, seveda v najtesnej
šem sodelovanju z znanimi jugo
slovanskimi in tujimi strokovnja
ki s tega področja medicine. Pre
učujejo najrazličnejše vplive na 
bolezen, ki jo označujemo kot cir
kulacijo pretočne motnje v spod
njih okončinah, načine in možnosti 
preprečevanja in posebej zdravlje
nja te bolezni. Da bi se karkoli do
seglo na tem področju, je  nujno 
potrebno poleg prizadevanja stro-

Pionirji v Veseli šoli
(N adaljevanje z 8. s tran i)
16. m arec je  p rinesel n a  šolo 

polno razvedrila in p rije tn e  vzne
m irjenosti. N ekaterim  p ion irjem  
pa seveda tud i lepa priznan ja, 
naslove šolskih prvakov. Te so 
dosegli nasledn ji p ionirji:
4. razred  — K uhar Uroš
5. razred  — Planinc M arko
6. razred  — M ajes B ranko
7. a — Š tau t Zvonko
7. b — Rom ih V anja
8. r  — Tom šič R adka

Tako so si p io n irji p riborili 
čast, da bodo zastopali šolo na 
občinskem  prvenstvu , ki je  p red 
videno za soboto  17. aprila. 
P ionirski od red  »Boris Purt« — 
Dol

V MESECU MARCU AKTIVNI 
ODBORI SAMOUPRAVNIH 

ORGANOV

(N adaljevan je  s 6. s tran i)
O dbor za sp rem ljan je  sam o

upravn ih  ak tov in inform acij je 
obravnaval predlog prav iln ika o 
delovnih razm erjih  in  prav iln ik  o 
vseh nadom estilih  v kolektivu. 
S prejel je  sklep, da se priporoči 
DS, da na posebnem  zasedanju  
obravnava pred lagane pravilnike, 
ka te re  je  že odbo r za sam ouprav
ne ak te in in fo rm ac ije  obravna
val, predvsem  prav iln ik  o delitvi 
stanovanj, p rav iln ik  o počitn iških  
dom ovih in p rav iln ik  o delovnih 
razm erjih  in p rav iln ik  o nado
m estilih  v zvezi s prav iln ikom  o 
nagrajevanju .

kovnjakov v naših zdravstvenih 
ustanovah in farmacevtskih tovar
nah tudi disciplinirano sodelovanje 
bolnikov. Samo na ta način se bo 
lahko ustavilo ali vsaj zmanjšalo 
nenehno naraščanje takih bolni
kov. To vsekakor ni samo medi
cinski, ampak tudi hud socialno 
ekonomski problem moderne dobe, 
problem, ki zahteva sistematično 
teamsko delo, entuziazem strokov
njakov in prizadetost bolnikov.

Raziskave in statistična obdelava 
motenj obtoka spodnjih okončin 
so pokazale, da se v Jugoslaviji 
odstotek bolnikov, ki bolehajo za 
prevarikoznim in varikoznim sin- 
dronom giblje med 10 in 20 %, in 
sicer med 30 in 70 letom starosti. 
V nekaterih tovarnah v Sloveniji 
so v zadnjem času strokovnjaki 
našli tudi do 50 % članov kolekti
va, ki so prizadeti zaradi motenj 
obtoka v spodnjih okončinah in 
potrebujejo zdravljenje. To je  vse
kakor zelo zaskrbljujoče poročilo. 
Ta bolezen, ki jo nekateri imenuje
jo minus varianta pokončne drže 
človeka, je  torej resnična in poten
cialna nevarnost za vse ljudi.

Statistika je  pokazala, da so mot
nje obtoka v spodnjih okončinah 
bolj pogostne pri osebah, ki dalj 
časa stojijo, in sicer zaradi delo
vanja sile teže, da je invalidnost 
zaradi te bolezni večja, kot se si
cer misli in da se zaradi te bolezni 
izgubi najmanj toliko delovnih ur 
kot pri gripi.

Člani delovnih kolektivov v to
varnah, posebej tam, kjer proiz
vodnja še ni na zadostni tehnični 
ravni, morajo zaradi narave svo
jega poklica pretežni del delov
nega časa stati.

To velja tudi za delavce v km e
tijstvu, gradbeništvu, komunalnih 
podjetjih itd. Če še navedemo, da 
so ogrožene osebe, o katerih smo 
pravkar govorili, nepoučene o va
jah, ki jih je  potrebno izvajati v 
odmorih na delovnem mestu, da bi 
se preprečile motnje obtoka v 
spodnjih okončinah, potem je jas
no, da je ta problem v naši državi 
še vedno na mrtvi točki in da ga 
je  potrebno čim prej aktualizirati. 
Zato mora zdravstvena služba, po
sebej služba medicine dela, bolj 
spremljati pojave motenj obtoka 
na spodnjih okončinah, ker bi p ra
vočasni ukrepi in zdravljenje go
tovo pozitivno vplivali na izbolj
šanje stanja pri nas.

V takih pogojih in pri takih po
raznih rezultatih bi zdravstvena 
služba točno morala določiti orga
nizacijo dela na tem.problemu, kot 
tudi strokovni profil zdravnikov, 
ki bi teamsko obdelovali bolnike 
s prevarikoznim in varikoznim sin- 
dronom (zdravnik splošne medici
ne, dermatovenerolog, kirurg za 
ožilje itd.).

Ko se je  davni prednik današ
njega modernega človeka postavil 
na zadnje noge in začel uporabljati 
sprednje kot bodoče roke, nikakor 
ni mogel predvidevati, kakšne po
sledice bodo in koliko jih bo. Ena 
od nezaželjenih je  poslabšanje krv
nega obtoka v spodnjih okončinah, 
ki se pogosto zaključi kot bolezen 
z imenom krčne žile, krtice ali 
strokovno varice. Ta bolezen so
dobnega človeka sodi med najbolj 
razširjene nasploh. Po podatkih 
različnih avtorjev zboli za njo več 
kot polovica vsega prebivalstva,

čeprav so podatki dokaj različni 
glede na starost opazovanih sku
pin, njih poklice, življenjske nava
de in druge okoliščine.

Za razumevanje nastanka motenj 
v obtoku in razvoja krčnih žil si 
moramo najprej priklicati v spo
min znanje o normalnem krvnem 
pretoku. -

Vemo, da kri proti periferiji po
ganja srce s svojo močjo. Potem 
ko le ta prepoji tudi najbolj odda
ljene dele telesa, odda snovi, ki jih 
kot potrebne nosi s seboj in sprej- 
me od celic vse tisto, kar jim je 
odvečno ali škodljivo, začne pot 
nazaj proti srcu. Od najtanjših ži
lic, lasnic, ali kapilar proti debe
lim in debelejšim se t. i. venska - 
kri zbira in usmerja proti srcu. To 
omogočajo posebne zaklopke, na
meščene v notranjosti ven. Sila, ki 
poganja kri, pa prihaja z več s tra 
ni; pritisk nove krvi, ki prihaja, 
gibanje mišic ob venah (posebno 
pri delu), utrip žil odvodnic, ki se 
prenaša na v bližini potekajoče 
vene, vsrk s strani srca in še drugi.

Iz povedanega je  razumljivo 
dvoje; da bo odtok toliko težji in 
počasnejši, kolikor se kri zbira in 
odteka iz srca bolj oddaljenih de
lov telesa, kot je  to prav slučaj s 
spodnjimi okončinami. In drugič, 
da bo kri zastajala in bo odtok 
oviran, če katerikoli od sistemov, 
ki sodelujejo v odtoku, odpove.

Če pa pride do zastajanja krvi 
v spodnjih okončinah, če je torej 
odtok oviran in počasen, sledijo 
najrazličnejše spremembe pred
vsem na teh mestih, a pozneje 
lahko tucti drugod. Ravno to vidi
mo pri krčnih žilah, posebno če so 
močneje, razvite.

V največjem številu primerov je 
nastanek krčnih žil povezan z na
slednjimi činitelji:

1. Določena nagnjenost k razvo
ju krčnih žil je  že prirojena. V ne
katerih družinah se pojavljajo kr
tice pogosteje kot v drugih. V 
enem primeru gre za razvojne na
pake v ožilju, njih zgradbi, razve
jenosti, v drugem pa za splošno 
slabost tistega gradiva v žilnih ste
nah, ki je  odločilno za elastičnost 
in odpornost. V tretjem  gre za po
vezavo teh dveh med seboj ali teh 
še z drugimi.

2. Pridobljene motnje v obtoku, 
ki jih ni malo skozi vse življenje: 
med temi so posebno pomembne 
vse tiste, ki na določen način ovi
rajo odtok zaradi pritiska na žile, 
kot je  to v nosečnosti, pri razvoju 
neke bule v mali medenici ali v 
trebuhu, zaradi močnega podvezo- 
vanja okončine, zarastline v oko
lici itd. Posebno so pomembne 
okvare ožilja samega, na primer 
poškodbe, vnetja, različne spre
membe pod vplivom hormonov, 
prehrane itd. Večina teh namreč 
okvari zaklopke, ki potem ne za
držujejo krvi, ampak ta prosto pa
da navzdol. Prezreti ne smemo niti 
tistih motenj in okvar, ki nasploh 
ovirajo ali otežkočajo obtok, kot 
so močneje ploska stopala, posle
dice poškodb, na primer zlomov 
goleni, večjih brazgotin po ranit
vah in končno način življenja ter 
poklic. V najrazličnejših in najbolj 
pisanih kombinacijah teh in drugih 
činiteljev prihaja do podobne slike. 
Kri ne odteka več normalno iz pri
zadetega področja, kopiči se v po
sameznih predelih in pritiska od 
znotraj na žile. Ker so te manj od
porne, se počasi širijo. Ko so se

razširile, so zaklopke, če so še 
sploh ohranjene, še bolj odmaknje
ne slabše opravljajo svojo funk
cijo, zato je odtok slabši, stene se- 
čedalje močneje širijo. Tako na
stanejo različno oblikovane razši
ritve žil; enkrat na daljšem odse
ku, drugič na manjšem v obliki 
vrečk, nanizane ena nad drugo, 
tretjič kot drobna mreža itd. Priza
dete pa so lahko vene na površini 
ali v globini. Našemu opazovanju 
so seveda povrhne krtice bolj do
stopne, pa tudi pogostejše so. V 
začetku razvoja bolezenskih spre
memb ni posebnih težav. Pojavijo 
se v glavnem čez dan, zaradi po
končne drže človeka. Noga zateče, 
čez noč pa zopet splahni. Pojavi 
se hitrejša utrujenost, napetost v 
stopalu in v goleni, žile čedalje 
bolj nabreknejo. K temu se pri
družijo krči. Ko bolezen enkrat 
začne svojo pot, jo skoraj nezadrž
no nadaljuje, če se le ne poseže 
vmes. Žile se čedalje močneje širi
jo in zajemajo tudi prej nepriza
dete dele, prehrana goleni, stopa
la ali cele spodnje okončine je  če
dalje slabša. To se kaže tudi na 
koži kot zadebelitev, drobne krva
vitve, sprememba v barvi, povrhno 
vnetje — t. i. golenji ekcem. Po
gosto se pojavi vnetje še na žilah, 
neke vrste sesedanje in zlepljanje- 
krvi na vnetnem predelu — trom- 
boflebitis, ki zna biti huda kompli
kacija krčnih žil. Na nekaterih me
stih krtice toliko izbruhnejo na
vzven, da iz njih začne krvaveti, 
pridružijo se spremembe na osta
lih tkivih, a v končni fazi sledi naj- 
neprijetnejša posledica — razvoj 
golenje razjede.

Obolenje je mogoče pri večini 
oseb zadržati v razvoju bolezenske 
slike, omiliti težave in vsekakor 
preprečiti poznejše nevšečnosti in 
komplikacije. Osnovno , pa je ve
deti, da iz majhnih nastanejo ve
like krčne žile in iz lažjih tudi zna
ki, ker bolezen, če jo ne začnemo 
zdraviti, nenehno napreduje. Po
leg tega mora biti vsak bolnik pri
pravljen na sodelovanje pri zdrav
ljenju, ki traja domala vse živ
ljenje od prvih težav naprej, s 
krajšimi ali daljšimi presledki brez 
vsakih motenj. To nedvomno terja 
veliko potrpežljivost od zdravnika, 
še več pa od bolnika.

Zdravljenje in preprečevanje po
sledic mora upoštevati vse tiste 
činitelje, ki na svoj način vplivajo 
na nastanek krčnih žil. Ker na pri
rojene slabosti ne moremo vpliva
ti v zadostni meri, se usmerimo na 
tiste, ki so nam dostopne. Zdrav 
način življenja ob zadostnem te 
lesnem gibanju, gojenje športov, 
pravilno razporejeni in dobro izko
riščeni počitki, posebno v poklicih, 
ki terjajo daljšo stojo, v nosečno
sti itd., pomagajo preprečevati 
prezgodnje nastajanje krtic. Zdrav
ljenje začnemo čimprej in ga 
usmerjamo zoper vse činitelje, ki 
so nam dostopni. Uporabnih metod 
je več; jem anje zdravil, zdravlje
nje z injekcijami ali operacijo, 
oziroma kombinacijo več metod 
hkrati. Težko je dati prednost ne
ki od teh, kajti vsaka ima pred
nost v enih in slabost v drugih 
primerih. Prepustimo da o teh od
loča zdravnik, bolnik pa naj sledi 
in izvaja njegove napotke. Od bol
nika se terja, da prihaja redno na 
kontrole, nosi elastične povoje, ki 
jih snema le ponoči, a nogo povija 
natanko tako kot mu je naročeno.



Nekatera stališča in naloge sindikatov ob devalvaciji
Predsedstvo republiškega sveta 

Zveze sindikatov Slovenije je  na 
izredni seji 27. januarja ' 1971 raz
pravljalo o aktualnih vprašanjih v 
zvezi z devalvacijo. Predsedstvo je 
ugotovilo, da je  devalvacija glede 
na čas in obseg izvršeno dejstvo, 
in se je  zato opredeljevalo do ne
katerih problemov in nalog, ki nas 
čakajo v prihodnjem obdobju.

I.

Iz gradiva ZIS, ki nam je na raz
polago, sklepamo, da so vse pri
prave k temu izjemno pomembne
mu ukrepu bolj osredotočene na 
to, da bi vzpostavili že dalj časa 
porušeno ravnovesje in realnejši 
odnos jugoslovanskega gospodar
stva navzven, da pa je očitno pre
malo kazalcev predvidevanj in 
ocen o tem, kakšne posledice bo 
imela devalvacija na notranje raz
mere, zlasti na socialne odnose in 
standard. Zato čutimo potrebo, da 
se ekonomske in politične sile v 
Jugoslaviji, zlasti pa v republikah, 
bolj organizirajo, da bi z ustrezno 
politiko lahko uspešno in racional
no razreševale zaostritve, ki bodo 
nastale, če nočemo že od vsega za
četka devalvirati devalvacije in se 
odreči pozitivnim učinkom, ki jih 
hočemo z njo doseči.

Največ socialnih in političnih 
pretresov, ki bodo neizogibni, p ri
čakujemo v industrijskih središčih, 
še zlasti, če je  njihova industrija

tehnološko vezana na uvoz repro
dukcijskega materiala.

Podobno velja za tiste delovne 
organizacije, ki zaostajajo za po
prečno produktivnostjo dela, če 
upoštevamo, da svoje nižje pro
duktivnosti ne bi smele kompenzi
rati s povečanjem cen.

Vse pozitivne učinke devalvacije 
lahko kaj hitro razvrednotimo, če 
ne bomo pospešili uresničevanja 
tudi drugih ukrepov stabilizacije. 
Sem spada potreba, da čimprej izo
blikujemo in uveljavimo nov eko
nomski in politični sistem, ki mo
ra opredeliti več pristojnosti, p ra
vic, dolžnosti in odgovornosti zdru
ženemu delu. To pa vključuje tudi 
drugačno vlogo in mesto republik 
in občin v sam oupravljanju zdru
ženega dela in pri načrtovanju 
ekonomske politike. Večja disper
zija pristojnosti in odgovornosti za 
družbeni in gospodarski razvoj, su
verenost samoupravljalcev in na
cionalnih skupnosti — to je  lahko 
tista pot, ki bo zagotovila večje 
učinke in najracionalnejše rešitve.

Po kanalih federacije — s kon
centriranim i pristojnostmi v njenih 
organih — smo že poskušali izve
sti reformo. Znano je, da nismo 
povsem uspeli. Zato je tokrat uspeh 
gospodarske stabilizacije in refor
me sploh življenjsko vezan in od
visen od tega, kako hitro in koliko 
dosledno bomo izvajali družbeno 
reformo v smeri oblikovanja polne 
veljave samoupravnih subjektov,

MOTNJE KRVNEGA OBTOKA
(Nadaljevanje z 9. strani) 

Večkrat je  potrebno, da bolnik do
bi tudi vloške za ploska stopala, 
oz. izvaja ortopedske vaje za ja 
čanje stopalnega oboka, izgubi 
kakšno kilo v telesni teži ter ne 
izogiba vsega, kar bi sicer oviralo 
krvni obtok. Nekateri bolniki obu
pajo v času zdravljenja, ne zave
dajoč se posledic, katerim  gredo 
nasproti. Uspehi zdravljenja pa ne 
izostanejo, če se le začne dovolj 
zgodaj in dovolj dolgo.

Zdravljenje motenj obtoka v 
spodnjih okončinah je  kot rečeno 
zelo različno. V zadnjem času se 
je  razvil nov način zdravljenja z 
različnimi preparati, ki jih pacient 
zaužije ali uporablja in ki posegajo 
v področje mikrocirkulacije. Ti 
preparati uspešno preprečujejo po
sledice, ki nastanejo zaradi motenj 
krvnega obtoka v spodnjih okon
činah. Tako so znani preparati div
jega kostanja, ki vplivajo na ka
pilarno steno tako, da zvišujejo 
kapilarno rezistenco in zm anjšuje
jo prepustnost kapilar. Dobre uspe
he zdravljenja so tudi registrirali 
pri t. i. kombinirani terapiji. N aj
boljše so se pokazale kombinacije 
preparata, ki vsebujejo razen toni- 
zirajočih, vasoprotektivnih sub
stanc še komponente, ki stim ulira
jo obtok in take, ki imajo proti
vnetno delovanje.

Pri zdravljenju varikoznega sim- 
ptomnega kompleksa naj bo nače
lo pacienta, da čim prej začne s 
terapijo.

Zdravljenje takih bolnikov mo
ra biti dobro organizirano in zahte
va od zdravnika in posebej od pa
cienta popolno sodelovanje, seve
da če želimo nekaj doseči. Posebej 
je  važno poudariti zgodnje triaži- 
ranje in odkrivanje takih bolnikov, 
pri katerih so spremembe šele na 
začetku. Takoj je  treba začeti z

zdravljenjem  in z ukrepi, ki naj 
preprečijo napredovanje bolezni.

Sistematični pregledi delavcev v 
industriji bi morali biti redni, ose
be, ki so ogrožene; pa bi bilo tre
ba pravočasno poklicno preorienti- 
rati, kar pomeni za delovno skup
nost in prizadetega velik dobiček.

Razumljivo, da je  v vseh prim e
rih bolezni oziroma motenj obtoka 
v spodnjih okončinah potreben 
zdravniški pregled in spoštovanje 
zdravnikovih navodil, ker je samo 
zdravnik pristojen za reševanje te
ga problema.

Zamotana, zelo heterogena in še 
vedno ne raziskana področja pre- 
varikoznega in varikoznega sin
droma so problemi, ki jih  vse bolj 
raziskujejo; proučevanje tega me
dicinskega, hkrati pa tudi socialno
ekonomskega problema današnjega 
časa terja po vsem civiliziranem 
svetu ne samo vztrajno in siste
matično skupinsko delo strokov
njakov medicincev, temveč tudi 
aktivno sodelovanje bolnika.

V takšno načrtno delo je  pred
vsem vključen vsak zdravnik. Po
znavanje zgradbe ven in norm al
nega venskega krvnega obtoka 
zlasti v spodnjih okončinah je te 
meljno znanje, ki omogoča zdrav
niku, da prodre globlje v proble
matiko vzroka in nastanka teh si
cer kroničnih stanj. Tedaj začetek 
zdravljenja ni težak, ker terja 
manj porabljenega časa, daje pa 
kvalitetnejšo nego bolnika in 
končno v večini primerov zelo do
bre uspehe zdravljenja.

Ti nagibi opravičujejo in so 
hkrati »moto« vsebine tega sestav
ka, ki v njem želim poudariti po
membnost problem atike motenj 
venskega krvnega obtoka v spod
njih ekstremitetih, seznaniti bralca 
oziroma eventuelnega pacienta o 
tem zelo pogostnem problemu.

občin in republik, ki naj žanjejo 
uspeh svojega dela, nosijo pa naj 
tudi tveganja neuspešnega poslo
vanja.

II.
Nekaj dni po devalvaciji je pred

sedstvo republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije lahko spozna
lo in ocenilo zlasti tele posledice 
in njene vplive na socialnem po
dročju:

Devalvacija pomeni prenos bre
mena nekega tem eljnega neravno
vesja v gospodarskem življenju 
(deficit plačilne bilance, visoka 
stopnja inflacije, nepokriti notranji 
dolgovi) na vse vrste potrošnje: in
vesticijsko, osebno in splošno. 
Vprašanje gospodarske in družbe
ne politike ter njenih instrumentov 
pa je, kako to breme razpodeliti 
in kakšne rezerve imamo, da ne bi 
že čez kratek  čas imeli ponovne
ga neravnovesja, seveda na višji 
ravni.

Porast cen, ki sledi postopoma 
vsaki devalvaciji, se namreč kaže 
na vseh oblikah potrošnje. Pozi
tivni učinek devalvacije je odvisen 
zlasti od večje družbene produk
tivnosti dela, ki jo moramo spod
bujati na vseh ravneh.

*
Posledice razvrednotenja dinarja 

bodo vsekakor vidne tudi na oseb
n i potrošnji in standardu prebival
stva. Porasle bodo cene uvoznega 
blaga, predvsem repromateriala, ki 
ga v veliki meri uvažamo; pa tudi 
nekaterim  uvoznim živilskim pri
delkom. V kasnejšem  obdobju se 
bo to primarno povečanje cen nuj
no kazalo na vseh stopnjah na
daljnje predelave, posredno pa tu
di na cenah najrazličnejših stori
tev.

Predsedstvo meni, da imajo druž
beni organi na vseh ravneh, ki bo
do odločali o ekonomski politiki 
(zlasti o politiki cen) v bližnjem 
obdobju, izredno odgovornost. Gre 
za odločitve, s kakšnim tempom, 
obsegom in na podlagi kakšnih 
analiz se 'bodo odločali za usklaje
vanje cen. Še zlasti pričakujemo 
polno odgovornost pri spremembah 
cen proizvodov in storitev, ki z 
verižno reakcijo povzročajo sploš
no naraščanje cen, in na cene. ti
stih proizvodov, katerih  občutno in 
naglo povečanje bi neposredno 
ogrozilo življenjski standard do 
take mere, da bi se zaostrili soci
alni konflikti. Preračunana in jasno 
začrtana politika na tem področju 
cen nas lahko obvaruje sicer mož
nih socialnih in političnih zaostri
tev, ki bi jim kasneje morali po
puščati na škodo . stabilizacije.

Menimo, da mora biti odnos do 
premikov cen zadržan in diferenci
ran čim dlje je  mogoče. Če bodo 
s tem v zvezi na področju cen po
trebni trenutni in kratkotrajni ad
ministrativni ukrepi, jih bomo pod
prli. Izhajajoč iz tega, ocenjujemo 
že najavljene podražitve neposred
no po devalvaciji za elektriko, go
rivo in prometne storitve kot ne
primerne.

*
Lahko pričakujemo, da bodo ne

katere delovne' organizacije posku
šale izboljšati svoj položaj zlasti s 
takojšnjim  povišanjem  cen svojih 
proizvodov in storitev — pod »fir
mo« tako imenovanega usklajeva
nja. Prav zato je  zadrževanje po
rasta cen lahko učinkovita »pri
sila«, da delovne organizacije osre
dotočijo svoja prizadevanja na 
druga, trajnejša področja, ki jim 
lahko zagotovijo večji dohodek.

To se pravi, da morajo pogledati 
kaj je z njihovo produktivnostjo 
organizacijo dela, izkoriščanjen 
kapacitet, skratka, kaj lahko stori 
jo za racionalnejše gospodarjenje 
Zavedamo se, da je  to mnogo tež 
je, je  pa prav takšna usmerite-* 
zanesljiva pot k stabilizaciji. Same 
računsko usklajevanje cen nam e 
zelo kratkem  času lahko razvred- 
noti vse pozitivne učinke devalva 
cije.

*
V sintetičnem gradivu ZIS s< 

omenja potreba, da se mora zlast 
v prvem obdobju po devalvacij 
zadrževati porast cen nekaterih os 
novnih in za življenjski standari 
pomembnih proizvodov (kmetij 
skih, živilskih). Pri tem lahko same 
ponovimo že znano stališče sindi 
katov Slovenije, da je  treba žara 
di zaščite minimalne življenjski 
ravni preprečevati prehitro nara 
ščanje cen osnovnih proizvodov z< 
zadovoljevanje življenjskih potreb 
proizvajalcem teh proizvodov p 
razliko v ceni nadomestiti.

O vprašanju sredstev za to na 
domestilo doslej ni bilo govora, tu 
di v gradivu ZIS ne. Sodimo, d- 
emisija ne pride v poštev, če no 
čemo razvrednotiti pozitivnih učin 
kov devalvacije. Zato je treba t< 
sredstva najti med obstoječimi al 
pa z najemanjem tujih kreditoi 
oziroma o prolongacijo obveznosti 
ki iz nje izhajajo. Znano je, da sme 
se 'ob devalvaciji leta 1965 v znatn 
meri oklenili te možnosti.

N adaljnja možnost je  preporaz 
delitev obstoječih notranjih sred 
štev. To lahko dosežemo z raznim 
ukrepi ekonomske politike, ko 
npr. z zmanjševanjem stroškov z; 
družbeno režijo (splošno potrošnjo 
predvsem upravo, ob konceptu vse 
ljudske obrambe tudi za vojski 
itd.), izkoriščanjem proračunski! 
presežkov, z večjim obdavčenjen 
luksusnega blaga, s carinsko poli 
tiko, z ukrepi kreditno-monetarni 
politike itd. Te možnosti bodo pri
stojni organi morali nemudom 
preučiti in ustrezno ukrepati.

V interesu življenjske ravni de 
lavcev z nizkimi osebnimi dohodk 
so potrebni ukrepi, ki bi deloval: 
diferencirano. To velja tudi za u- 
pokojence, štipendiste, socialni 
podpirance itd., ki bi bili ob nedi 
ferenciranem delovanju posledii 
devalvacije socialno ogroženi.

Predsedstvo republiškega svet« 
Zveze sindikatov Slovenije je za 
dolžilo komisijo za življenjske it 
delovne pogoje in komisijo za eko 
nomske odnose in ekonomsko po 
litiko, da pripravita podrobnejše 
analizo ekonomskih učinkov de 
valvacije in sprememb ter progran 
ekonomsko-socialnih ukrepov, z« 
katere se bodo zavzemali sindikal 
ni organi in organizacije.

*
Delno je porast življenjskih stro 

škov moqoče kompenzirati z vzpo! 
rednim naraščanjem  osebnih do: 
hodkov. Menimo, da je načelni 
mogoče zagovarjati zahtevo, da no 
minalni osebni dohodki rasteji 
vzporedno z naraščanjem  življenj 
skih stroškov, vendar tako, da ji 
naraščanje realnih osebnih dohod 
kov, vsaj v prvem stabilizacijsken 
obdobju, manjše od naraščanji 
produktivnosti dela. Seveda veljć 
to za gospodarstvo kot celoto.

V primeru neobvladovane in ne 
organizirane rasti cen pa bodo sin
dikati nujno v položaju, da se bo-
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do zavzemali za temu ustrezen po
rast osebnih dohodkov.

Za preprečevanje ekscesov, ki iz
virajo iz monopolnega položaja ne
katerih panog in delovnih organiza
cij in iz drugih posebnih možnosti 
gospodarjenja, so družbeni in samo
upravni dogovori zelo pomembni, 
saj se sicer ne bomo mogli izogni
ti ne le začasnega, marveč tudi 
trajnejšega zakonskega urejevanja 
tega tako pomembnega vprašanja.

*

Pri zaščiti delavcev z najnižjimi 
osebnimi dohodki je  treba vztrajati 
na zagotavljanje minimuma, čigar 
višino je treba realneje oceniti. Kot 
je  znano, smo se na junijski konfe
renci zavzeli, naj najnižji osebni 
dohodki ne bodo manjši od 800 di
narjev. Ta spodnja m eja že danes 
postaja prenizka zlasti še zato, ker 
jo instrumenti socialne politike ne 
podpirajo v zadostni meri (npr. 
otroški dodatki oziroma sploh otro
ško varstvo, še vedno nediferenci
rano subvencioniranje stanarin).

Čeprav nosi taka politika oseb
nih dohodkov nevarnost težnje 
zmanjševati upravičene razpone, 
je  v taki situaciji kot začasna in 
prehodna najbrž nujna. Seveda pa 
je  v tem najti pravo mero, saj si
cer lahko prav takšna politika pri
speva k nadaljnjem u odhajanju, 
kvalificiranih strokovnih delavcev 
v tujino. *

Predsedstvo republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije je  na 
podlagi opozoril iz osnovnih orga
nizacij izvršnemu svetu skupščine 
SR Slovenije predložilo osnutek 
zakona o začasnem dovoljevanju 
za izjemno povečanje osebnih do
hodkov, da na podlagi 3. člena 
zveznega zakona o začasnih ukre
pih pri omejevanju rasti osebnih 
dohodkov predlaga skupščini SR 
Slovenije, naj po hitrem postopku 
sprejme republiški zakon; ta  naj 
bi v ekonomsko upravičenih pri
merih pooblasti izvršni svet, da bi 
lahko dovolil tudi višjo rast kot 
11%. To pooblastilo, ki naj bi bilo 
uporabljeno v resnično izjemnih 
primerih, je  po našem predlogu ve
zano na vsakokratno soglasje vseh 
treh partnerjev, ki so določeni kot 
podpisniki družbenega dogovora o 
usmerjanju delitve dohodka, torej 
na soglasje sindikata in gospodar
ske zbornice. Tak predlog smo po
slali izvršnemu svetu skupščine SR 
Slovenije in pričakujemo, da bo v 
najkrajšem času sprožil postopek 
za sprejem. *

Opozarjamo, da bo imela deval
vacija tudi pozitivne učinke, ki bo
do nastali zaradi ugodnejšega po
ložaja izvoznikov; to bo deloma 
tudi kompenziralo naštete negativ
ne učinke. Ob tem pa kaže opozo
riti, da lahko tudi pospešen izvoz 
nekaterih na domačem trgu deficit
nih artiklov poveča blagovno ne
pokrita povpraševanja, kot bi se 
to lahko zgodilo npr. pri izvozu 
mesa, če bi njegova proizvodnja 
prepočasi naraščala.

Nekatere delovne organizacije 
— zlasti izvozniki — bodo zaradi 
realnejšega tečaja dinarja, prišle 
v ugodnejši položaj. Ta položaj, iz
ražen v povečanem dohodku, je 
treba izkoristiti za proizvodnjo eks
panzije. Prav ti naj s podporo na
še ekonomske politike postanejo 
pomembni nosilci preusm erjanja 
blagovne proizvodnje in spremi
njanja tehnologije tudi pri tistih, 
ki se bodo znašli v težavah. Od 
njih pričakujemo nova delovna me
sta, ki naj omilijo položaj v tistih

delovnih organizacijah, ki bodo po
stopno prisiljena preusmeriti in 
opuščati dosedanje nerentabilno 
proizvodnjo.

Predlagamo, da zaradi različnih 
ocen o posledicah in učinkih ob
veznih depozitov za uvoz blaga 
ustrezhe službe republiške uprave 
pripravijo analizo učinka tega u- 
krepa. Takšna analiza nam bi omo
gočila tudi diferencirane admini
strativne ukrepe v primerih, ko so 
delovne organizacije depozite ob 
pričakovani devalvaciji špekula
tivno uporabile na škodo drugih.

*

Ob devalvaciji leta .1965 smo 
opravili revalorizacijo hranilnih 
vlog tako, da smo jo pokrivali v 
glavnem iz emisije; to je  vplivalo 
inflacijsko na gospodarski razvoj.

Uspešen
R okom etašice so na zim skem  

p rvenstvu  v H ali Tivoli m ed os
m im i ekipam i zavzele 2. m esto. O 
p rv ih  petih  tekm ah  smo poročali 
že v p re jšn ji številki, v zadnjih  
dveh tekm ah  pa je  ekipa dosegla 
nas ledn je  rezultate: S tek la r —

Franciju v slovo
Žalostno je  v ranem  ju 

tru  19. 3. 1971 od jeknila  
vest, ki je  h itro  obkrožila 
vse naše oddelke, da sm o 
izgubili za vedno dobrega 
p rija te lja  in strokovn jaka 
GRIL FRANCA, dežurnega 
e lek trik a rja  v S tek larn i 
H rastn ik . Bolečina je  še to 
liko večja, k er ga je  zah rb t
na bolezen iz trgala iz naših  
v rs t v cvetu m ladosti, saj 
še ni dopolnil 41 let.

V S tek larn i H rastn ik  se

je  zaposlil 1. 10. 1955 na de
lovnem  m estu  dežurnega 
e lek trik a rja . Svoje delo v 
n aši delovni organizaciji je  
op rav lja l vestno v zadovolj
stvo svojih  p redpostav lje
nih, večkrat ga nism o razu
m eli, ko  nam  je potožil, da 
ga bolezen zdeluje. Svojo 
bolečino je  največk ra t p ri
krival z vedrim  hum orjem , 
ki je  bil zanj značilen. Da 
je  bil spoštovan, smo se la
hko  p repriča li tis ti dan, ko 
sm o se od n jega poslavljali 
za vedno. V elika m nožica 
njegovih, p rija te ljev , znan
cev, sodelavcev se je  s sol
zam i v očeh še en k ra t po
klonila njegovem u spom inu 
n a  dolskem  pokopališču.

Slava mu!

Tega ne smemo ponoviti in je  sred
stva za to treba poiskati drugod. 
M nenja smo, da je  revalorizacija 
hranilnih vlog nujna, če nočemo 
zavreti varčevanja. Se zlasti je  to 
pomembno za stanovanjsko varče
vanje.

Predsedstvo se zavzema, da ob 
devalvaciji dinarja in revalorizaciji 
hranilnih vlog revaloriziramo tudi 
vse vrste najetih kreditov občanov. 
Ne prepričujejo nas razlogi, po ka
terih tega iz pravnih zadržkov ne 
bi bilo mogoče sprejeti.

*
Posebna oblika omiljevanja te 

žav na področju življenjskega stan
darda je  skupna potrošnja. Tu je 
treba povečati diferencirano beni- 
ficiranje na raznih področjih, zlasti 
pri pokojninah, socialnih podporah,

zdravstvu itd. Glede na to je po
trebno, da tudi drugi dejavniki pri
pravljajo programe.

Pred nami je zahtevna politična 
in -konomska naloga, da v stabili
zaciji uspemo. Devalvacijo razu
memo kot enega od poglavitnih 
ukrepov na tej poti. Ker je politič
no razpoloženje danes manj ugod
no, kot je  bilo leta 1965, terja to 
toliko bolj premišljeno angažiranje 
vseh dejavnikov, tudi'sindikatov.

Zato predsedstvo republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slovenije 
predlaga, da skupščina SR Slove
nije, gospodarska zbornica SR Slo
venije in družbenopolitične orga
nizacije uskladijo svoj odnos in 
akcije zlasti na področju politike 
cen, osebnih dohodkov in drugih 
ekonomsko-socialnih ukrepov.

nastop rokometašic
Polet 10:0 b. b., S tek la r — Zam et 
(Reka) 7:6. Z am et iz Reke, ki si
ce r nas topa  v prv i zvezni ženski 
rokom etn i ligi, to k ra t ni nastopi) 
v kom pletn i postavi, tako  da ni 
bil kos igralkam  »Steklarja« iz 
H rastn ika . R ezu ltat p a  bi bil še 
ugodnejši za H rastn ičanke , če ne 
b i b rzopeto  zaprav ile obilico p ri
ložnosti za doseganje zadetkov, 
poleg tega p a  s ta  jih  močno o- 
škodovala sodnika, ki n ista  bila 
do rasla  tekm i takšne kvalitete. 
R azveljavljala sta  dosežene zadet
ke, v doseganju p rekrškov  n is ta  
b ila  izenačena, k a r  je  p rava  s ra 
m ota, če so m eroda jn i na koncu 
ugotovili, da je  eden izm ed n jiju  
nared il na tej tekm i izpit za re 
publiškega sodnika.

Ali je  to v p rid  razvo ju  roko
m eta v S loveniji?

Na le tošn jem  zim skem  prven
stvu v Hali Tivoli so nastopile 
p rav  vse igralke, k a r  je  bil tudi 
cilj tehničnega vodstva kluba in 
zato n iso bili doseženi tako ble
steči rezu ltati. N ekatere so celo 
prvič stopile p red  avditorij in 
k ljub  tem u, da so na treningih 
pokazale p recej znanja , jim  je  
d rh te la  roka in  niso bile zmožne, 
pokazati vsega svojega znanja. 
Začeti se ino ra , tako  so tudi te, 
trem a je  vse m an jša  in upam o, 
da bodo v spom ladanskem  delu 
igrale uspešno, s ta re jš ih  velja 
posebno pohvaliti B ratuševo, v ra
ta rko  P uflerjevo te r  borbeno Jel- 
čičevo, napredovala pa je  tud i 
V retičeva, ki se je  n a  neka

te rih  tekm ah na desnem  krilu  
k a r  dobro  znašla in  če bo še na
prej s tako  zavzetostjo  tren ira la , 
se lahko pričaku je, da je  njeno 
m esto n a  desnem  krilu  zagotov
ljeno. Tudi vse druge so se priza
devale in pripom ogle k osvojitvi
2. m esta.

Lestvica po končanem  zim skem  
prvenstvu  pa je  naslednja:
1. O lim pija 7 6 0 1 78 : 39 12
2. S te k la r 7 5 1 1 62 : 42 11
3. Z am et 7 5 0 2 76 : 38 10
4. S lovan 7 4 1 2 73 : 44 9
5. B režice 7 3 2 2 66 : 62 8
6. G o ren je 7 2 0 5 48 : 72 4
7. A lples 7 1 0 6 37 : 80 2
8. P o le t 7 0 0 7 12 : 75 0

Dragi urednik!
Oglašam  se vam  iz Novega 

Sada. Lepo vas prosim , če bi mi 
pošiljali naše glasilo »Steklar«.

Prosim , pozdravil bi rad  briga
do Čudovan in Volfand te r  izmen
skega vodjo  V račun V ilija in vse 
člane K luba m lad ih  proizvajalcev. 
Posebno pa tebe tovariš urednik. 

V ojak
JOŽE KASE
V. P. 1578/13 
NOVI SAD VE-5

Dragi Jože!
Lepo se ti zahvalju jem  za 

pism o in pozdrave. Mislim, da 
bodo tvo ji sodelavci opazili tvoje 
v rstice in se ti kaj oglasili. P re j
mi lepe pozdrave od urednika.

Z A H V A L A

Ob bridk i in  težki izgubi ljubega m oža in a ta

GRIL FRANCA
ki nas je  za rad i hude bolezni p rerano  zapustil, se iz srca 
zahvalju jem  vsem , ki so ga v tako velikem  številu  sprem ili 
na njegovi zadn ji poti. Iz  srca  se zahvalju jem o prav  vsem, 
ki so darovali vence in cvetje, še posebej sindikalni podruž
nici in  upravi stek larne, vsem  govornikom  za poslovilne 
besede, godbi na pihala, pevskem u zboru  Svobode II. in 
drugim .

Posebno se zahvalju jem o, dr. Toplak Jožetu za vso po
moč, vsem  p rija te ljem , sosedom  te r  obem a duhovnikom a 
te r  vsem , ki so m i pom agali v n a jtež jih  trenu tk ih . Vsem še 
en k ra t p ris rčn a  hvala!

V globoki žalosti: žena Milena, 
sin  Franci, oče, se s tra  M ilka in 
svak B runo z družino.

*
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Za prav ilno  rešitev  današn je  
k rižanke razp isu jem o  7 nagrad:
1. nagrada: 30 din
2. nagrada: 20 din
3. do 7. nagrada: po  10 din

Izrezek  z vp isano rešitv ijo  poš
lji te  n a  naslov: U redništvo »Ste
k larja«  H rastn ik . P ri žreban ju  
bom o upoštevali vse rešitve, ki 
bodo v u red n ištv u  do to rk a  20. 
aprila .

Nagrajeni
reševalci

Za m alo težjo  n ag radno  križan
ko  od p re jšn je , ob jav ljeno  6. 3. 
1971, sm o p re je li m an jše  število 
rešitev . Izm ed 97 reševalcev je  
žreb  nam enil n ag rad e  nasled
n jim :
1. n ag rad a  (30 d in) M ajcen Anka
2. n ag rad a  (20 din) V ogrinc Rezi, 

upok.
3. do 7. n ag rad a  (po 10 d in): 

V olker Vida
S ršen  E dvard  
K alšek F ranc 
N ovak Avgust in 
P irc  Milena.

REŠITEV PREJŠNJE 
KRIŽANKE

VODORAVNO: I. P., p a trio t, U. 
V., enakopravnost, o, Dan žena,

K. E., o ra l, ovira, Om, ogrlina, 
Asta, im am , V atikan, K err, k ri
ket, I. T., Alost, agronom , nem ir, 
š trk , u tva ra , a ra ra , okvir, sak, 
trs , gern, m atirn ica , O. I., om o
rika , Eneas, črv, b arom eter, vstop, 
K ir, Ita l, pet, em ira t, Ast, Tina, 
Aja, napast.

Zanimalo vas bo!
Prišli v podjetje:
B laško M iroslav, p rip ravn ik ; 

G račner B ranko , e lek tričar; 
D raksle r M ilan, e lek tričar; Zo- 
renč  F riderik , pobiralec črep in j; 
Zalezina Jože, nosač stek la  v bru- 
silnici.

Odšli iz podjetja:
K olander Š tefan ija , sk lad iščna 

delavka; M ešiček M artin , krogli- 
čar; B oršič Albin, dostav lja lec 
m odelov; P ušn ik  Franc, delavec 
težak; Glas Ivan, zabo jar. •

Odšli v JLA:
S o tla r  Jože, odbij alee stekla; 

Jam šek  F ranc, p redstiskalec; Po
gačn ik  M ilenko, k rogličar; Pod
goršek  S tanislav , m enjalec m o
delov; Lovrenc Janez, izpihalec; 
U rana Vid, odbijalec; K aše Jože,

Poročili so se:
K ožar Jože, delavec težak, in 

P rija te lj M artina; K ostan jšek  K a
ta rina , delavka v brusiln ici, in 
Jo št F ranc, vzdrževalec v av to
m atsk i proizvodnji; H ercog Ade- 
la, delavka v slikarnici, in  M aj
cen Drago, elek trika r; Aškerc Jo
žica, delavka v brusilnici, in B ri
lej F ranc.

Prirastek v družini:
Blaj D anijela — sina; R ižnar 

Alojz — sina; K epa V ik to r — 
hčerko; Rebov Alojz — sina; 
Avflič Alojz — sina; M očnik Lado 
— hčerko; R ošker K arla  — sina; 
Levačič A nton — sina; U rlep M et
ka — hčerko; Cigole Adolf — 
hčerko.

POSEBNA ZAHVALA
Ne n a jd em  dovolj lepih besed, s k a te rim i bi se vam  rada 

zahvalila za tako  veliko pozornost in  požrtvovalnost, ki ste 
m i jo  nudili v n a jtež jem  tren u tk u  m ojega živ ljenja, ko sem 
izgubila n a jd ra ž je  — svojega moža.

Posebno b i se ra d a  zahvalila njegovim  p rija te ljem , sode
lavcem  iz energetike  za vso m oralno  in denarno  pomoč.

E nako se zahvalju jem  za denarno  pom oč n o tran jem u  
o b ra tu  I. izm ene, kon tro li stek la izm ene G rčar Tine, delav
nicam , opera tivn im  delavnicam  in b rusiln ic i izm eni Pokra- 
jac  Đ orđa.

Iz srca  se vam  zahvalju je  
M ilena s sinom .

m enjalec m odelov; G rlica Franc, 
m enjalec m odelov; Ž ibret Avgust, 
k ljučavničar; K lanšek F ranc, m e
n ja lec  m odelov; D raksler Drago, 
brusilec; Š pacapan  M arjan , zidar- 
šam oter; R ancinger R om an, k lju 
čavničar; P od reberšek  Drago, no
sač stekla; K rižn ik  A nton, krogli
čar; B ajda B runo, krog ličar; K irn  
B ojan, odbijalec.



U re ju je  u re d n išk i odb.or: S tr-  
g a ršek  Ja n k o , g lav n i in  odgo
v o rn i u red n ik . Č lani u re d n i
škeg a  odbora: C velbar L id ija , 
P re m ec  Jože, H alzer Vili, R az
p o tn ik  M irko. U redn ištvo  in 
up rava: S te k la rn a  H ra s tn ik .— 
Izh a ja  na  š tir ih  s tran eh  sk u 
paj z listom  »Steklar« vsak 
m esec. N aslov »Glas m ladih« 
glasilo  Zveze m lad ine  S te k la r
ne  H rastn ik , te l. 81—622 — in 
te rn o  26. T isk  in  k liše ji CETIS 
g ra fičn o  p o d je tje  Celje.
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ALI JE ŠTEVILO MLADIH V SAM OUPRAVNIH ORGANIH RES MERILO 
ZA NJIHOVO U SP E ŠN O ST  V SAM OUPRAVLJANJU?

I. ZBOR MLADIH SAMOLPRAVLJALCEV ZASAVJA V DELAVSKEM HOMI V BRASIMELI
15. marca so se zbrali v dvorani 

Delavskega doma v Hrastniku mla
di samoupravljale! iz Zasavja na 
prvem zborovanju. Tudi mlade sa
m ou p rav lja le  iz Zasavja so med 
drugimi v Sloveniji vključili v raz
prave pred II. kongresom samo- 
upravljalcev Jugoslavije, ki bo v 
začetku m aja v Sarajevu.

Uvodni referat pred približno 
300 mladimi samoupravljalci je po
dal sekretar revirskega komiteja 
ZK Trbovlje Ivo Miglič. V svojem 
referatu je  obravnaval aktualne 
oplitične dogodke v Jugoslaviji v 
zvezi z ustvanimi spremembami. 
Njegovo izvajanje je  bilo dokaj 
skopo in za večino prisotnih že 
.znano, tako da ni prisotnim pove
dal nič novega. Škoda, da organi
zatorji za ta zbor, ki mu je priso
stvovalo tolikšno število mladih, 
niso angažirali koga drugega, ki bi 
mladim s konkretnejšim i besedami 
povedal kaj več o tej izredno aktu
alni temi.

V nadaljevanju je pripravil re
ferat o delovanju mladih v samo
upravni organih predsednik pred
sedstva občinske konference Zveze 
mladine Hrastnik ing. V iktor Ram
šak. Njegov referat je bil najboljši 
na tem zborovanju in je  edino imel 
tudi primerno vsebino. Prikazal je 
dejansko stanje udeležbe mladih v 
v samoupravnih organih in svoje

podatke podkrepil tudi s procenti 
udeležbe mladih v teh organih 
Nato je dejansko ugotovil, da 
je v nekaterih delovnih organizaci
jah sicer precejšen procent mladih 
v samoupravnih organih, tako da 
lahko govorimo, da so -mladi v 
zadnjem obdobju številčno zado
voljivo zastopani v samoupravi. 
Njegov referat je s tega stališča bil 
res prepričljiv in dober, žal pa bi 
bilo tu potrebno tudi spregovoriti 
dokaj več besed o kvaliteti dela 
mladih v samoupravnih organih. 
Namen organizacije Zveze mladine 
ali podjetij naj ne bi bil, da v svo
je  samoupravne organe izvolijo 
čim večje število mladih, temveč 
ta, da izvolijo resnično tiste, ki bo
do potem tudi znali sodelovati pri 
odločanju v korist Zveze mladine 
in celotne tiste sredine, ki je te 
mlade ljudi izbrala za svoje samo- 
upravljalce. 2al pa moramo ugo
toviti, da so verjetno le redke iz
jeme, k jer je  delo mladih v teh or
ganih kvalitetno, pa četudi lahko 
govorimo, da só zastopani v zado
voljivem številu v teh organih. Res 
je  tudi, da je potrebno mlade učiti, 
oziroma jim dati možnosti, da se 
prekalijo v teh organih, nikakor 
pa ne bi smeli dovoliti, da nekateri 
v vsej mandatni dobi ne spregovo
re niti besedice. To je škodljivo 
prav za vse; za delovni kolektiv,

za Zvezo mladine in za sam razvoj 
samoupravlj anja.

Če bi se vprašali, zakaj v naj
večji meri pride do takšne situa
cije, potem bi kaj kmalu lahko na
šli odgovore. Pri izbiri kandidatov 
se ponavadi vse preveč gleda na 
strukturo, ali pa se pri izbiri in 
predlaganju kandidatov vse prema
lo pazi, koga se predlaga. Ponavadi 
pa se tudi zgodi, da na teh zborih 
vse preveč hiti in nimajo družbeno 
politične organizacije vsaj nekaj 
predlogov že vnaprej pripravljenih. 
Vse to pa daje. rezultat, da je 
struktura samoupravnega organa 
slaba, da so izvoljeni nezainteresi
rani za delo v teh organih, to pa še 
posebno velja za svete ekonomskih 
enot. Seveda so tudi izjeme, ki re
šujejo tak težak položaj. Takšen 
sestav samoupravnih organov po
tem privede do tega, da se na pri
mer na sestanku delavskega sveta 
pogovarjajo o malenkostih več ur, 
o bistvenejših odločitvah, ki jih 
ponavadi strokovnjaki za tak se
stav razlagajo tako strokovno, pa 
ni razprave in predloge samo po
trdijo, čeprav večkrat točno ne ve
do, za kaj so pravzaprav glasovali. 
Ce bi takšno stanje želeli izbolj
šati, bi v prvi vrsti morali biti paz
ljivejši pri volitvah, v drugi vrsti 
pa bi m orali’posvetiti vse več po

zornosti izobraževanju mladih sa
moupravlj aleev.

K navedenima referatoma se je 
sicer pridružilo nekaj diskutantov, 
ki so bolj navajali stanje vsak v 
svojem kolektivu, nihče pa ni po
vedal niti težav, niti ni dal kon
kretnih predlogov za izboljšanje in 
nadaljnji razvoj samoupravljanja. 
.Mladi so se v teh razpravah poka
zali zelo nezreli in v celoti, če iz
vzamemo referat ing. Ramšaka, ni
so pripomogli k temu, da bi dele
gati za II. kongres samoupravlj al
eev Jugoslavije dobili pravilno sli
ko stanja mladih v samoupravnih 
organih v Zasavju.

Tudi v našem podjetju ni mnogo 
boljše, saj lahko ugotovimo, da le 
redki razpravljajo na sestankih de
lavskega sveta ali svetov ekonom
skih enot, čeprav na drugi strani 
lahko konstatiramo, ’ da številčna 
udeležba ni tako slaba. V bodoče 
bo verjetno pri izbiri potrebno mi
sliti tudi na kvaliteto in ne samo 
na kvantiteto udeležbe mladih v 
samoupravljanju. Resnica je  bole
ča, vendar neizogibna, tako da bo 
temu problemu potrebno v prvi 
vrsti posvetiti največ pozornosti, 
če bomo hoteli imeti dobre samo
upravne organe, dobre samouprav- 
ljalce in tako tudi dobro gospodar
jenje.

Janez Strgaršek

VODSTVA ZVEZE MLADINE MORAJO DELATI V INTERESU VSEH MLADIH
VTISI S SEMINARJEV AKCIJA 75« V DOBRNI IN ŽUSTERNI__-

m m m m

Na 4. seminarju Akcije 75 so se mladi zbrali v hotelu Zusterna pri Kopru

V zadnji številki našega glasila 
smo pisali o prvih dveh seminarjih 
»Akcija 75«, ki sta bila v Bohinju. 
Naslednji seminar smo morali iz 
objektivnih vziolcov preseliti v Do
brno. Takoj je treba reči, da pogoji 
za delo nišo bili tako ugodni kot 
v Bohinju, vseeno pa je tudi ta se
minar uspel tako, kot smo si želeli. 
Naš mladinski aktiv smo tokrat za
stopali trije tovariši.

Z delom smo začeli 20. 1. ob 
18. uri. Uvodne besede je  podal 
novi predsednik ZMS tov. Živko 

'Pregelj, ki je  v naši sredini pozdra
vil tudi člana Predsedstva ZMJ tov. 
Milosavljeviča. Tema, o kateri smo 
v nadaljevanju razpravljali, je  no
sila naslov »KULTURA IN ZAPO
SLENA MLADINA«. Tokrat za 
spremembo ni bilo predavatelja, 
pač pa smo v obliki razprave na
vrgli kup vprašanj in problemov o 
tej temi in obenem poizkušali iska
ti odgovore in rešitve zastavljenih 
vprašanj. Na željo nekaterih semi- 
naristov je tudi tov. Milosavljevič 
na kratko podal stališče Predsed

stva ZMJ do teh vprašanj. Vsi smo 
bili enotnega mnenja, da je kultura 
med zaposleno mladino zelo slabo 
razvita in da bo treba to vprašanje 
najresneje obravnavati po posa
meznih aktivih.

Naslednji dan nam je najprej 
predaval dr. Franc Jerman s filo
zofske fakultete v Ljubljani, Govo
ril je  o metodologiji političnega 
dela..-Predvsem se je zaustavil pri 
vprašanju, kaj sploh je politika. 
Razložil nam. je, da je  to posebno 
področje družbenega dela, s sv o ji
mi specifičnimi lastnostmi, poseben 
odnos med ljudmi. Seznanil nas je 
tudi s stališči marksistične teorije 
o politiki kapitalistične družbe, ki 
pa v mnogočem veljajo tudi za na
šo d.’nžbo. Popoldne nam je  magi
ster Kavčič govoril o samouprav
ljan ju  v . delovnih organizacijah. 
Ker je  bila tema za vse nas zani
miva, smo v razpravi podali števil
ne misli in izkušnje iz praktičnih 
primerov v naših delovnih orga
nizacijah.

(Dalje na 2. strani)



VTISI S SEMINARJA »AKCIJA 75« V DOBRNI IN /ESTERNI
(Nadaljevanje s 1. strani)

Kot osrednji del sem inarja je  bi
la naslednji dan analiza dosedanje
ga dela pri uresničevanju »Akcije 
75«. V uvodnem delu je tov. Šuster 
navrgel nekaj osnovnih načel, ki 
jih moramo pri delu z mladino ved
no upoštevati. Naj naštejem neka
tera od teh načel:

— ugotoviti je  treba interese 
mladih ljudi v podjetju;

— dati jim je treba možnost, da 
lahko svoje interese izrazijo in po
vedo;

— interese je treba usklajevati;
— treba si je prizadevati, da pri

dejo ta vprašanja na tisto mesto 
(forum), kjer je možnost, da bodo 
realizirana;

— ko smo dosegli rezultat, ga je 
treba analizirati, če pa ga nismo 
dosegli, se moramo vprašati, zakaj 
ne in poizkusiti ponovno možnost;

— vedno je treba preverjati ure
sničenje raznih dogovorov in skle
pov.

V nadaljevanju so člani Predsed
stva RK ZMS poročali o svojih 
obiskih pri posameznih aktivih po 
podjetjih. Imeli so enotno mnenje, 
da je  pri nekaterih aktivih napre
dek očiten, da so dosegli že celo 
več, kot je v samem programu

»Akcije 75« začrtano, na drugi stra
ni pa so ugotoviti, da je še vedno 
precej aktivov, ki še močno za
ostajajo pri uresničevanju progra
ma »Akcije 75«.

V drugem delu smo se delili v 
tri skupine, tako da je  vsaka od 
njih razpravljala po posebni temi, 
in sicer:

1. rekreacija in telesna kultura,
2. izobraževanje in usposabljanje 

kadrov,
3. stanovanjska problematika,
Predstavniki našega aktiva smo

se razdelili tako, da je bil v vsaki 
skupini po eden in smo tako prak
tično aktivno sodelovali pri celotni 
problematiki razprav. Po delu v 
skupinah smo se spet sestali in 
analizirali posamezna vprašanja. 
Ugotovili smo, da so za sedaj do
seženi najboljši uspehi pri izobra
ževanju mladih skoraj v vseh akti
vih. Dosti manj smo dosegli v re
kreativnih dejavnostih in telesni 
kulturi, še daleč najbolj pa je pe
reča stanovanjska problematika, 
kjer nas čaka še mnogo dela.

N aslednji seminar je  bil febru
arja v Zusterni pri Kopru. Tudi to
krat je bilo na sporedu nekaj zani
mivih predavanj, bolj pa smo se 
osredotočili nadelo  po grupah, kjer

smo razpravljali o doseženih rezul
tatih pri realizaciji »Akcije 75«, o 
problemih in težavah pri delu v 
posameznih aktivih ter iskali nove 
poti in možnosti za čim uspešnejše 
delo.

Izmed predavanj naj omenimo 
predavanje tov. Rotovnika na temo 
»Mladina in Zveza komunistov«. V 
začetku je  naštel glavne probleme 
in protislovja, ki tarejo našo ZK. 
Ko se je  dotaknil vprašanja kad
rov, je  poudaril, da vključevanje 
mladih v Zvezo komunistov ne po
meni njeno mehanično obnavlja
nje, temveč ima predvsem smisel 
politične avantgarde, to je  vklju
čevanje čim naprednejših idej in 
stremljenj v Zvezo komunistov. Ze
lo zanimivo je bilo tudi predavanje 
tov. Trinkavsa o aktualnih proble
mih kadrov in delovnih razmerij.

Kot na vseh seminarjih smo se v 
osrednjem delu tudi tokrat razdelili 
v tri skupine, da bi v njih čim po
drobneje prodiskutirali potek »Ak
cije 75« v posameznih aktivih. 
Predstavniki našega aktiva smo bi
li v skupini zasavskih, dolenjskih 
in belokranjskih aktivov, skupino 
pa je  vodil tov. Gazvoda. Razprava 
je  bila zelo burna in plodna, saj 
nam je na koncu kar zmanjkovalo 
časa, da bi vsi povedali svoja mne

nja, zapažania in probleme iz svo
jih aktivov. Tudi predstavniki naše 
steklarne smo na široko poročali 
o našem delu Povedali smo, kako 
imamo organizirano izobraževanje 
mladih pri nas, o večerni poklicni 
steklarski šoli, o Klubu mladih 
proizvajalcev in delu v njem. Osta
li so bili navdušeni nad našo re
šitvijo sodelovanja s sindikalno 
organizacijo pri izobraževanju mla
dih in pri rekreativni dejavnosti. 
Seznanili smo jih tudi z reševa
njem letnega dopusta mladoletni
kov v našem podjetju in pa o re
šitvi vprašanja nočnega dela mla
doletnih oseb.

Kot vedno smo se na koncu spet 
polnoštevilno zbrali in potegnili 
zaključek dosedanjih uspehov pri 
uresničevanju naše akcije. Bilo je  
spet dovolj pohval na račun neka
terih aktivov, med njimi tudi na
šega. Zal pa smo morali ugotoviti, 
da se pojavlja vs.evečja vrzel med 
tistimi aktivi, k jer poteka akcija 
po začrtani poti in drugimi, ki so 
še vedno skoraj na začetku, neka
teri pa še to ne.

Ko smo se poslavljali od lepe 
Žusteme, smo bili vsi prepričani, 
da bo na naslednjem seminarju v 
Bohinju slišati še mnogo več po
hval na račun vseh aktivov.

A L I  B O M O  E N O T N I ?
Ob zaprosilu  p ris to jn e g a  in

šp e k to ra ta  za delo, ko je  delovna 
o rgan izac ija  zaprosila  za privo li
tev nočnega dela za žene in m la
doletn ike, je  in šp e k to ra t odločil, 

' d a  se m orajo  obvezno, in sicer 
tak o j upoštevati določila zakona 
o delovnih razm erjih  o obvezni 
prepovedi nočnega dela m lad in 
cev in m ladink. N a podlagi ta 
kega s ta n ja  se je  delovna orga
n izac ija  znašla p red  perečim  
vp rašan jem , ali znižati p ro d u k 
cijo  in odpustiti določeno število 
članov delovne skupnosti ali pa 
izvršiti p reu sm eritev  dela in  do
ločene k atego rije  članov delovne 
skupnosti postav iti v delno slab
še pogoje dela. S anacijsk i p ro
g ram , ki so ga izdelali za in tere
s iran i vodje organizacij združe-

Razen v n o tran jem  o b ra tu  to 
v p rašan je  ni bilo pereče. V tej 
eno ti p a  je  bilo vprašan je, kako 
izvršiti p rerazpored itve  123 čla
nov in  članic. D ejstvo je  sicer 
tudi, da jih  bo 59 v najb liž ji p r i
hodnosti izpolnilo pogoje za noč
no delo. V ta  nam en  je  bil sk li
can tud i b rigad irsk i sestanek, 
k je r  je  bil p redočen  sanacijsk i 
p rog ram , kak o r tud i novi pogoji 
dela, ki se bodo pokazali v zvezi 
s p reusm eritv ijo  delovnega časa. 
B rigad irji so se enotno strin ja li, 
da so za tako  obliko rešitve, ko 
ne bi odpuščali posam eznih čla
nov k ljub  tem u, da bodo pri tem  
za n eka te re  delovne pravice p r i
k ra jšan i. Izrazili p a  so tud i m ne
nje, da je  po trebno  sklicati po

M ladoletniki ne bodo več delali v nočnih izmenah

nega dela kakor tud i p ris to jn e  
službe, pa je  pokazal obliko m ož
nosti p rim ern e  rešitve  tega v p ra 
šan ja , brez tega, da bi se znižala 
o ro d u k c ija  ozirom a da bi bilo 
p o treb n o  kolektivno odpuščanje .

seben sestanek  z vsem i tistim i, 
ki o p rav lja jo  pom ožna dela in za
rad i k a te rih  je  bilo  po trebno  iz
v ršiti p reusm eritev , da se jih  po
uči o n jihov ih  nalogah  in dolž
nostih .

Tako lahko trd im o , da je  vp ra
šan je  nočnega dela delno rešeno, 
v veljavi pa je  še sklep o p repo
vedi zaposlovanja članov, ki niso 
dopolnili 17 let, in  članic, ki še 
niso dopolnile 18 let. K ako bom o 
reševali v p rašan je  zaposlenosti in

spcialno s tan je  o trok , ki končajo  
osem letko in n im ajo  nam ena na
daljeva ti štud ija , kaj bo z n jim i 
v času  od 15. do 17. ozirom a 18. 
le ta  sta ro s ti, je  pa drugo v p raša
nje, k i pa ne zavezuje sam o de
lovno organizacijo , tem več druž
beno skupnost občine in družbe
no politične organizacije v občini.

V ik tor Sušin, dipl. pr.

ZAKAJ KI BILO PROBLEMSKE 
KONFERENCE ŽM STEKLARNE 

HRASTNIK
Sekretariat ZM Steklarne in jaz 

osebno menim, da moramo podati 
obrazložitev zaradi preložitve pro
blemske konference ZM Steklarne
Hrastnik.

Vsakdo, ki nekje politično deluje, 
ali politična organizacija, katera si 
gradi svoje lastne programe dela, 
doživlja v svojem razvoju obdobja 
klize. Če vodstvo organizacije ali 
posameznik nima jasnega cilja ali 
če nekateri organizacijo koristijo 
za svoje Jaslne interese, potem tu 
nastane razdor in nesoglasje.

V samem vodstvu organizacije je 
jrotrebna privrženost delu in vode
nje organizacije k njenim ciljem. 
V organiziranju posameznih členov 
delovanja organizacije ZM in po
vezavi med posameznimi odbori 
daje rezultat delovanja.

Do istega zaključka smo prišli 
tudi mi. ZM v steklarni smo pričeli 
organizacijsko u trjevati. S spreje
tim programom smo se vključili v 
vsa področja družbeno političnega 
dela. Doživljali smo uspehe in ne- 
u s D e h e .  M nogokrat smo s svojimi 
pogledi izstopali pred ostalimi. 
Mladi smo čutili, da je  mladinska 
organizacija pot, preko katere se 
lahko vključujem o v reševanje 
problemov mladih ljudi.

Pri ‘em svojem delu smo doži
veli prvi neuspeh. Prišlo je  do raz

dora med samim, vodstvom ZM 
Steklarne Hrastnik. Sekretariat še 
ni obravnaval trenutnega stanja, 
vendar mislimo, da se nesoglasja 
morajo ostraniti, pa če je potrebno, 
tudi s kadrovskimi spremembami. 
Sam priznavam, da smo včasih in 
v gotovih primerih res malenkost
ni, ne znamo prikriti svojih oseb
nih želja in se pokoriti organiza
cijski disciplini. M nogokrat drug 
drugega podcenjujemo glede men
talitete ali stopnje izobraženosti, 
zaradi naših osebnih napak se po
služujemo zafrkantskega odnosa in 
na ta način kvarimo ugled ZM kot 
organizacije.

Priznam, da za preložitev pro
blemske konference osebno odgo
varjam  pred mladimi. Priznati mo
ram, da konferenca sploh ni bila 
preložena, temveč se enostavno ni
smo pripravilil nanjo, čeprav je 
program konference bil izdelan. S 
to našo neresnostjo smo doživeli 
najtežji politični polom v zadnjih 
dveh letih.

Sekretariat predsedstva ZM Ste
klarne Hrastnik bo moral na svoji 
seji resno obravnavati svoje vodi
telje in jih opozoriti, da danes, ko 
mladi podpiramo enotnost v stali
ščih, dajemo ostavke ali skrajno 
neodgovorno izražamo pripadnost 

(Dalje na 3. strani)



RAZPORED PRVENSTVENIH TEKEM HRASTNIŠKIH LIGAŠEV
V SPOMLADANSKEM DELE PRVENSTVENE SEZONE

N ogom etaši «H rastnika», ki 
tekm uje jo  v zahodni conski nogo
m etn i ligi, so po končanem  je 
senskem  delu p rvenstva zasedli 
7. m esto  m ed dvanajstim i ekipa
mi. Im ajo  11 točk, d rugop lasira
n a  ekipa Tolm ina p a  13, k a r  po
m eni, da že ena sam a zm aga p ri
pom ore k tem u, da se ekipa uvr
sti m ed vodeče, n a  drugi s tran i 
p a  je  razlika do zadn jih  tako 
m ajhna, da lahko en sam  poraz 
pom eni težaven položaj n a  lestvi
ci. V spom ladanskem  delu p rven
stva bodo m orali k a r  6-krat po to
vati na tu ja  igrišča in le 5-krat se 
bodo predstav ili dom ači publiki, 
k a r  seveda ni ugodno. T rener S ti
pe Bogdan pa k ljub  tem u meni, 
da se za sam  v rh  ne bodo borili, 
da pa bodo ob koncu tekm ova
n ja  p ris ta li v »zlati sredini«. 
U pajm o na najbo ljše .

Razpored:
12. kolo : 28. 3. T ab o r : H ras tn ik
13. kolo: 4. 4. T rž ič  : H ra s tn ik
14. kolo: 11. 4. H ra s tn ik : B e la  K ra jin a
15. kolo: 418. 4. LTH  : H ra s tn ik
16. kolo: 25. 4. H ra s tn ik  : T olm in
17. kolo: 27. 4. P ira n  : H ra s tn ik
18. kolo: 9. 5. H ra s tn ik  : A dria
19. kolo : 23. 5. K o p er : H ras tn ik
20. kolo: 6. 6. H ra s tn ik  : U sn ja r
21. kolo : 13. 6. Z ag o rje  : H ras tn ik
22. kolo: 20. 6. H ra s tn ik : N ova G orica

Iz razporeda je  razvidno, da bo
do m orali nogom etaši v p rvih  
dveh spom ladansk ih  kolih  k a r 
dvak ra t gostovati, poleg tega pa 
je  prvenstvo  d vak ra t p rek in jeno  
zarad i n as to p an ja  reprezentance.

+

Spom ladanski del tekm ovanja 
v republišk i ligi za rokom etašice 
»Steklarja« ne bo več razburljiv . 
Po jesenskem  delu so dekleta 
zbrale 16 točk in se tako  uvrsti
le na 2. m esto  v repub lišk i ligi. 
Res je, da m o ra jo  v goste vode
čem u B ran iku  iz M aribora in 
tre t je  uvrščeni ekipi S lovanu iz 
L jubljane, k je r  tehnično vodstvo 
ne p ričak u je  točk. V p rim eru , da 
b i Slovan in B ran ik  zm agala na 
vseh tekm ah, po tem  bodo roko
m etašice »Steklarja« na koncu 
p rvenstva  sigurno tre tje , ker če
tr to  uvrščena O lim pija iz L jub
ljane  zao sta ja  za celih 7 točk in 
je  m alo verje tno , da bi se L jub
ljančanke lahko še potegovale za
3. m esto. R okom etašice »Steklar
ja« se sicer ne p red a ja jo  samo- 
p rep ričan ju , zavedajo  pa se tudi, 
da se to  leto  še ne m orejo  po te
govati za n a jv iš ji naslov, borile 
p a  se seveda bodo, da bi zasedle 
2. m esto. O tem  p a  bodo verje tno

ZAKAJ NI RILO
(Nadaljevanje z 2. strani) 

Zvezi mladine. Prevečkrat se pre
puščamo samozadovoljstvu, ker 
smo nekaj ustvarili in s tem misli
mo, da smo svoje delo že opravili. 
Politično delo in izgrajevanje orga
nizacij ZM mora biti delo generacij 
mladih in za našo neresnost bomo 
morali odgovarjati pred družbo.

Ne vem, če je to opravičilo pred 
mladimi, vendar mladi naj odlo
čijo, kdo jih  naj vodi na njihovi 
poti pri reševanju problemov mla
dih. Čeprav je mogoče krizno ob
dobje nastopilo v nepravem času, 
vendar je to nesoglasje pokazalo,

odločale naslednje tekm e: Slovan 
: B ranik, Slovan : S tek lar in  B ra
n ik  : S teklar, seveda če vodeči 
tro jk i ne bo kdo drug odvzel že 
p lan iran ih  točk, k a r pa je  mogo
če, saj se ekipa O lim pije in B re
žic resno  p rip rav lja ta  in s ta  tu 
di obe ekipi n a  zim skem  prven
stvu  pokazali, da še vedno sodita 
m ed najbo ljše  v Sloveniji.

Razpored:
10. kolo : 11. 4. S te k la r  : B režice
11. kolo: .18. 4. P o le t : S te k la r
12. kolo: 25. 4. S te k la r  : K oper
13. kolo : 2. 5. S te k la r  : O lim p ija
14. kolo : 16. 5. A lp les : S te k la r
15. kolo : 23. 5. S te k la r  : K ra n jsk a  Go
ra
16. ko lo : 30. '5. S lovan : S te k la r
17. ko lo : 6. 6. S te k la r  : P ira n
18. kolo: 13. ,6. B ra n ik  : S te k la r

Po razporedu  sodeč, bo v erje t
no pom em ben finiš le tošnjega 
spom ladanskega dela za uvrstitev  
m ed n a jbo ljše  v Sloveniji. T ak rat 
bodo vse eldpe v dobri p rip ra v 
ljenosti in upajm o, da bom o gle
dali dober rokom et.

+

D ruga ekipa »Steklarja«, ki n a
stopa  v ljub ljansk i conski roko
m etn i ligi, bo v spom ladanskem  
delu igrala v pom lajen i postav i 
in prav  te m lade igralke naj bi 
pom enile nov val v v rs tah  »Ste
klarja«.- Vse se m arljivo  p rip ra v 
lja jo  in  upajm o, da se bodo po 
končanem  prvenstvu  bo lje  uv r
stile. Po končanem  jesenskem  de
lu so nam reč zasedle z 8 osvoje
n im i točkam i 7. m esto  m ed 10 
ekipam i. Pri tem  je  pom em bno 
poudariti, da so dosegle 93 za
d e tk o v , preje le  pa sam o 89. V 
tem  tekm ovanju  se naj b i m lade 
igralke prekalile, tako da bodo 
lahko  v naslednji tekm ovalni se
zoni neka te re  nastopale  že za p r 
vo ekipo v republišk i ligi. Prav 
zato  in  zarad i specifičnosti žen
skega špo rta  nasploh, im a ŽRK 
»Steklar« v rednem  tekm ovan ju  
tud i drugo ekipo, ki sicer precej 
stane, je  p a  garancija  za n ad a lj
n ji obsto j in uspehe ženskega ro 
kom eta  v H rastn iku . V erje tno  se 
vsi s tr in ja te  s trd itv ijo , da tis ta  
ekipa, ki nim a narašča ja , n im a 
perspek tive in bodočnosti!

R azpored:
10. kolo: 11. 4. S te k la r  B : K am n i k
11. kolo: 18. 4. O lim pija  B : S te k la r  B
12. kolo : 25. 4. S te k la r  B : B orec
13. ko lo : 2. 5. S te k la r  B : A lples B
14. kolo : 16. 5. U sn ja r  : S te k la r  B
15. k o lo :.23. 5. S te k la r  B : S ešir
18. ko lo : 30. 5. S lovan B : S te k la r  B
17. kolo: 6. 6. S te k la r  B : Sava
18. kolo : 13. 6. K ran j : S te k la r  B

KONFERENCE ZM
da smo mladi med sabo zelo kritič
ni drug do drugega.

Sam osebno menim, da je  do te 
ga moralo priti. Organizacija, k a 
tera se politčno ne angažira in k a 
tera naš razvoj samo spremlja in 
ne rešuje problemov njenega član
stva ter probleme družbe, je  slaba 
organizacija. Naše gledanje na 
svet mora biti kritično in če si do
volimo to, potem moramo svojemu 
delu priznati kritiko.

Predsednik Zveze mladine 
Steklarne Hrastnik 
Franc Vidovič

V tej ligi vodi s 14 točkam i 
Borec iz Po lja  p r i L jubljani, ki 
je  poleg U sn ja rja  iz Š m artnega 
p ri Litiji in K am nika tudi n a j
bo ljša ekipa v te j ligi.

Za dom ače igralke je  ugodno 
predvsem  to, da ig ra jo  5 tekem  
dom a in 4 na tu jem , tako da bo 
lahko sp rem ljal tud i te tekm e 
tren e r D ornik in jim  dajal po
trebne nasvete. Z n jim i na gosto
van ja  nam reč ne m ore, ker ved
no p o tu je  s p rvo  ekipo, tako da 
drugo ekipo vodijo  nekateri čla
ni tehnične kom isije.

+

R okom etaši RK »H rastnika«, ki 
nastopajo  v lju b ljan sk i rokom et
ni ligi, so po končanem  jesen
skem  delu p rvenstva  osvojili 3. 
m esto z 14 osvojenim i točkam i, 
kolikor jih  im a ta  tud i prvouvr- 
ščena ekipa K ran ja  in d rugouvr
ščena Sevnica, vendar im ajo ne
koliko slabšo razliko  v golih. Žal 
se tud i oni verje tno  ne bodo 
m ogli potegovati za prvo m esto, 
ker m orajo  v goste K ran ju  in od
lični Sevnici in  se bodo m orali 
tako  zadovoljiti z uvrstitv ijo  m ed 
p rv ih  5 ekip. Letos se za izpada
n je ne bodo borili, saj im a deve- 
touvrščena ekipa K am nika 7 
točk, poleg tega p a  še p ride  v 
goste v H rastn ik , k je r  dom ačini 
p lan irajo  2 točki.

Na zim skem  p rvenstvu  roko
m etaši sicer niso p rikazali p re 
cej, upajm o pa, da so se na p ri
četek spom ladanskega dela p r
venstva dobro  p rip rav ili in da 
lahko p ričaku jem o  dober roko
m et in seveda točke. T rener Špa- 
renblek  iz Trbovelj im a na raz
polago dovolj igralcev in ne bi 
škodilo, če bi tu d i RK »Hrastnik« 
ak tiv iral svojo drugo ekipo v red 
no tekm ovanje zasavske lige, ker 
bi tako klub pridob il kadre  in jih  
tud i n ačrtno  vzgajal, k a r pa je, 
ko t sm o že zapisali, pogoj za p ro 
sperite lo  h rastn iškega  rokom eta:

POPRAVEK

V zadnji številki pod na
slovom »Mladoletnim ose
bam najmanj 21 delovnih 
dni dopusta« je  prišlo do ne
ljube napake, za kar se 
oproščamo in vam tokrat 
posredujemo točne podatke: 
Navedli smo, da bodo v letu 
1971 imeli mladoletniki, ro
jeni do vključno 31. 12. 1953, 
najmanj 21 delovnih dni do
pusta, kar bi pomenilo, da 
imajo to pravico tisti, ki so 
bili letos 1. 1. stari 18 let in 
mlajši. Ta trditev ni pra
vilna.

Pravilno je  naslednje tol
mačenje: Najmanj 21 delov
nih dni dopusta bodo imele 
tiste mladoletne osebe, ki 
bodo do vključno 31. 12.
1971 stari 18 let in vsi mlaj
ši zaposleni, ali vsi tisti, ki 
so bili rojeni 1. 1. 1953 in 
mlajši. Upamo, da je ta raz
laga bolj razumljiva, pred
vsem pa uradna in točna.

Uredništvo

1970 - 71
R okom etaši »Hrastnika« pa bo

do v spom ladanskem  delu p rven
stva igrali takole:

12. kolo : p ro s ti
13. kolo : 4. 4. K ran j : H rastn ik
14. kolo : 10. 4. H ra s tn ik  : K am nik
15. kolo : 18. 4. O lim pija  : H rastn ik
16. kolo : 24. 4. H ra s tn ik  : K riže
17. kolo : ‘29. 4. Z ag o rje  : H ras tn ik
18. kolo: 2. 5. H ra s tn ik  : M edvode
19. kolo: 15. 5. H ra s tn ik  : K rm elj
20. kolo : 23. 5. M okerc : H ras tn ik
21. ko lo : 5. 6. H ra s tn ik  : D up lje
22. ko lo : 13. 6. S evn ica  : H ras tn ik

V 12. kolu, ozirom a prvem  spo
m ladanskem  kolu  so rokom etaši 
p rosti, k er je  v jeseni ekipa Vete
ranov iz K ran ja  odstop ila  od tek
m ovanja, tako  da liga šte je  sam o 
11 klubov. Za osvajan je  prvega 
m esta  im ajo  verje tno  največ mož
nosti rokom etaši Sevnice in K ra
n ja , p rvak  se nam reč d irek tno  
uvrsti v republiško ligo.

K daj in k je  bodo igrali h rast- 
niški ligaši? Rokom etašice »Stek
larja« bodo nastopile na svojem  
igrišču za Savo ob nedeljah, in to 
»B« ek ipa ob 9. u ri, »A« ekipa pa 
ob 10. uri.

N ogom etaši bodo igrali z eno 
izjem o vse tekm e ob nedeljah  v 
popoldanskih  u rah  n a  nogom et
nem  igrišču n a  Rudniku.

R okom etaši RK »Hrastnika« pa 
bodo nastopali na dom ačih tleh  
ob sobotah  v večernih u rah  na ig
rišču  na Rudniku, k a r  jim  om o
goča razsvetljeno  igrišče.

Ob zak ljučku  je  verje tno  želja 
vseh ligašev, da bi Občinska zve
za za telesno k u ltu ro  v H rastn iku  
v le tošn jem  le tu  zagotovila vsaj 
nu jno  p o treb n a  sredstva za redno 
tekm ovanje, iz m erodajn ih  k ro
gov pa se je  izvedelo, da bo sred 
stev dovolj. Ü pajm o, da bo to res, 
tako da si vodstva posam eznih 
klubov še s tem  problem om  ne 
bodo delala preglavic.

Š portn ikom  želim o veliko 
športne  sreče, gledalcem  pa m no
go zadovoljstva ob sp rem ljan ju  
tekem  h ras tn išk ih  ligašev.

POUČNA EKSKURZIJA KMP 
IN MLADINE V SAMOBOR

Ob zaključku dela kluba je vod
stvo sklenilo, da bomo letos obi
skali tovarno stekla v Samoboru. 
Namen ekskurzije je tudi ta, da 
naši mladi spoznajo delo in delov
ne pogoje ostalih steklarn. Obenem 
obiščemo tudi sosedno republiko 
ter na ta način spoznamo življenje 
in navade sosedov.

V Samoboru si bomo po ogledu 
steklarne ogledali še krajevne zna
menitosti. Po ogledu muzeja in sta
rega gradu bo srečanje mladih 
obeh steklarn v hotelu Lavica.

Več o izletu bomo poročali po 
ekskurziji.

ZAKONSKI VRTILJAK
— Kaj boš pa rekel ženi, ko se 

tako pozno vračava domov?
— Nič.
— Kako nič?
— Če ona že spi, mi ne bo treba 

govoriti, če pa še bedi, bo pa samo 
ona govorila.



H O
OVEN: 21. 3. do 20. 4. Počasi 

spoznate, da ste ga malo polomili, 
samo za enkrat se ne da nič po
magati. N ajbolje je, da potrpežlji
vo čakate in drugič bolj premišlje
no ravnate pri finančnih odločit
vah. Pomlad vam prinaša presene
čenje, od vas pa bo odvisno, ali 
bo prijetno ali neprijetno. Oseba, 
ki mislite, da vam je vdana, se zač
ne vdajati vsakemu drugemu, zato 
ukrepajte takoj!

BIK: 21. 4. do 21. 5. V kratkem 
se vam bo nasmehnila sreča, zato 
bodite resni, ker ste se odločili, da 
boste raje »držali jezik«, ker vam 
v službi ne obetajo posebne spre
membe. Še enkrat razmislite o no
vem prijatelju, da vam ne bo po
zneje žal. Ljubezen ne boste jemali 
več tako resno, kar bo edino pra
vilno in kronano z nekaj uspehi.

DVOJČKA: 22. 5. do 21. 6. Vaša 
odločitev je  bila pravilna, zato kar 
hrabro naprej. Imeli boste še nekaj 
težav pri dviganju osebnega stan
darda, zato si poiščite kakšnega 
močnega »strica«, da vam bo poma
gal dvigovati. Doma boste imeli 
vse manj obstanka, ker vam po
mlad ne bo dala miru. Obeta se 
vam avantura v naravi, samo za 
posledice odgovarjate sami.

RAK: 22. 6. do 22. 7. V delovnem 
okolju vam gre vsak dan na bolje, 
razen plače, ki je  čez zimo zamrz
nila. Ker pričakujejo v začetku po
mladi velike otoplitve, obstajajo 
tudi tu ugodne možnosti, samo po
trpežljivi bodite kot doslej. April 
vam bo obudil staro čustvo, ki pa 
se mu raje uprite, sicer boste razo
čarani kot takrat. Nekdo vas rad 
gleda.

R O S K
LEV: 23. 7. do 23. 8. Občutili bo

ste osebno zadovoljstvo, ker boste 
spoznali, da ste ravnali pravilno. 
Jeziki vam bodo za hrbtom očitali 
nekatere stvari, ki pa jih sploh ni 
treba resno jemati. Doma boste ta
ko pestali prijazni in veseli, da bo
do domači začeli sumiti in misliti, 
da nekaj prikrivate. Zato bodite 
previdni pri sestankih v dvoje, ker 
vas zalezujejo.

DEVICA: 24. 8. do 23. 9. Spoznali 
boste, da ni vse tako, kot ste si 
zamišljali. Če boste pravočasno 
ukrepali, bo vse v redu. V nasprot
nem primeru pa se vam ne obeta 
vesela pomlad. V službi dobivate 
konkurenta, ki se za zdaj drži še 
bolj v ozadju, je  pa nevaren. Ker 
ste čez zimo zanem arjali družinske 
dolžnosti, je  zdaj pravi čas, da na
doknadite zamujeno.

TEHTNICA: 24. 9. do 23. 10. Obe
tajo se vam lepši dnevi, bolj topli 
in sončni namreč. Vse ostalo bo še 
bolj po starem, le nekaj novih »pri
jateljev« si boste nakopali na gla
vo. N ajpam etneje je, da se jih  čim- 
prej odkrižate, saj to znate zelo 
dobro. Nekdo se vas začenja izo
gibati, ker se boji, da ste kaj izve
deli o njegovih načrtih. Za vsak 
prim er najprej razčistite uganko 
doma.

ŠKORPIJON: 24. 10. do 22. 11. 
Ker vam ničesar ne manjka, ste 
postali zadovoljni z vsem, kar se 
dogaja okrog vas. Dobro bi bilo, 
da se vseeno malo aktivneje vklju
čite v tok dogajanj in tudi preveč 
spanja ni zdravo. Širijo se neke 
govorice o vas, zato dobro odprite 
oči in povejte vsakomur, kar mu 
gre. Mladoletna oseba vas gleda 
poželjivo, zato bodite previdni.

O P
STRELEC: 23. 11. do 21. 12. Po

stali boste bolj previdni v svojih 
izjavah o drugih in boste več raz
mišljali o svojih postopkih. Zato 
vas bodo v družbi vse bolj cenili, 
kar vam bo zelo ugajalo. Večkrat 
ste se že hoteli nekomu opravičiti, 
zdaj imate naj lepšo priložnost. N i
ste še pozabili na mlado osebo, ki 
je  na vas napravila močan vtis, za
to izkoristite priliko v sredini 
aprila.

KOZOROG: 22. 12. do 20. 1. V 
marcu ste nekaj doživeli, samo ni
ste znali dovolj izkoristiti. Podobna 
priložnost se vam obeta v aprilu, 
zato ravnajte pam etneje. Obeta se 
vam honorano delo, ki pa žal ne 
bo dobro plačano (štihanje), je pa 
dobro za zdravje. Z veseljem ste 
pričakovali začetek spomladi. Sa
mo da še gozdovi ozelenijo, potem 
boste pa varni in ne bo vam treba 
več bežati tako daleč.

VODNAR: 21. 1. do 18. 2. Zima 
vas je  skoraj malo utrudila, zato 
vam bo zdaj koristil kak izlet v 
spomladansko naravo. V službi se 
boste malo ugnali, ker boste videli, 
da so no splača več naprezati, de
narja pa tako in tako nikoli ni
mate. Stroški za darila se vam bo
do pa vseeno zmanjšali, ker boste 
»spregledali«, da jih  oseba, ki so 
ji namenjena, ne vrača na pravi 
naslov.

RIBI: 19. 2. do 20. 3. Prvoaprilske 
šale čimprej pozabite in raje kuj
te načrte za 1. maj. Pomlad vam bo 
vrnila upanje, samo morate biti 
bolj uporni. S finančnimi težavami 
nikakor ne pridete na kraj, treba 
bo še malo čakati. Obetajo se vam 
lepi izleti v naravo, poiskati pa si 
morate pravo družbo, da vam ne 
bo dolgčas. Pri vožnji bodite bolj 
previdni in im ejte obe roki na vo
lanu.

\ /

Sale
VAZNO JE LE ENO

Ob končani prvi konferenci na 
TŠE v Ljubljani so dijaki dobili 
obvestila o svojih uspehih. Ko je 
dobil listek tudi Peter, ga je  raz
redničarka pokarala: »Kaj pa je  bi 
lo pri tebi ovira, da si se tako sla
bo odrezal?«

Peter ni vedel, kaj bi odgovoril, 
pa ga je  izmazal sošolec Janez: 
»Važno je  sodelovati in ne biti naj
boljši!«

DOBRA VZGOJA
— Ali ste na letni konferenci 

Zveze komunistov kaj razpravljali?
•— Nič.
— Kaj nimate nobenih proble

mov?
— Probleme imamo, a smo tako 

dobro vzgojeni, da o njih javno ne 
govorimo . . .

IZZIVANJE
— Zakaj si pa. sina tako kazno

val?
— Dva nezadostna je imel v 

spričevalu.
— No, to pa res ni tako hudo.
— Pri tem pa je še ves popoldan 

vrtel ploščo »Ne obžalujem niče
sar«.

VESELJE
Tone je  dolgo v noč popival, vse 

dokler mu ni zmanjkalo denarja. 
Ko je kolovratil domov, je  padel 
v lužo. Pobral se je  in vesel ugo
tovil:

— Pa le ne bom prišel čisto suh 
domov!

ENA IZBIRA JE PREMALO
— Janez, kupi si no kamgarn za 

obleko. Poglej, v izložbi piše »ve
lika izbira«.

— V izložbi je  izbira, v moji de
narnici je  pa ni.
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1. NAVEDITE GLAVNO OSEBO IZ PASTER- 
NAKOVEGA ROMANA, PO KATEREM 
SE IMENUJE FILM?

2. KDO OD NAŠIH PEVCEV JE ZASTOPAL 
JUGOSLAVIJO NA »PESMI ZA EVRO- 
VIZIJO?«-

.3. KDAJ JE PADEL POHORSKI BATALJON? 
Navedite točen datum.

4. KDO JE BIL PREDSEDNIK PRVE SLO
VENSKE VLADE?

5. NAVEDITE IME IN PRIIMEK KOŠARKA
ŠA DRŽAVNE REPREZENTANCE, KI JE 
PREMINIL NEPOSREDNO PO SVETOV
NEM PRVENSTVU V KOŠARKI V LJUB
LJANI?

Na nagradni kviz iz 3. številke Glasa m la
dih smo prejeli 38 odgovorov. Upamo, da 
bomo v prihodnje prejeli še več odgovorov.

Žreb je pravilne' odgovore za nagradni 
kviz znanja iz 3. številke Glasa mladih raz
delil takole:

1. nagrada 30 din — Alauf Silva

2. nagrada 20 din — Stepišnik Ferdinand

3. nagrada 10 din — Miklič Zvone

—: Cvetko Franc 

. — Cvetko Milica

S& deiu jte  
v kvizu 
znanja

Pravilni odgovori nagradnega kviza, iz 3.. 
številke Glasa mladih:

1. Kje in kdaj je padel pesnik Karl Kajuh 
— Destovnik?
BELE VODE 
1944.

NAD ŠOŠTANJEM, 22. 2.

2. Kje in kdaj je  bil ustanovni kongres Ko
m unistične partije- Slovenije?
ČEBINE NAD TRBOVLJAMI, 18. 4. 1937.

3. Navedite priimek in ime lepotice Slove
nije .1970, ki jo je  izbrala žirija v organi- 
nizaciji revije »STOP« v Ljubljani?
MAJDA JAZBEC.

4. Navedite točen datum rojstva in smrti ter 
priimek in ime največjega slovenskega 
pesnika?
Rojen 3. 12. 1800, umrl 8. 2. 1949, FRANCE 
PREŠEREN.

Kateri ekipi sta v. letu 1970 igrali v nogo
metnem finalu za Titov pokal SFRJ in ka
tera ekipa je  postala zmagovalec?
CRVENA ZVEZDA IN OLIMPIJA, ZMA
GOVALEC CRVENA ZVEZDA.


